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Evangelium na každý den 2016
Evangelní úryvek příslušného dne dopro-
vází krátký komentář od S. Faustiho. Evan-
gelium je v plném znění. Nechybí odkaz 
na ostatní liturgická čtení a info o slavnos-
ti, svátku či památce daného dne.
Brož., kapesní formát, 480 str., 99�Kč

Není větší lásky (DVD)
Dámská varianta Velkého ticha aneb po-
hled do života karmelitských řeholnic 
v centru Londýna. Film sleduje průběh 
roku za  branami klauzury. Výjimečné 
záběry a několik rozhovorů se sestrami 
dávají nahlédnout do  bohatství jejich 
vnitřního života.
Anglicky s českými tit., 105 min., 265�Kč

Vrk (můžete číst i Frk) Ládi Holoubka

Giuseppe Buccellato
Kořeny spirituality Dona Boska
V rámci výročí narození zakladatele salesiánů je dobré 
obrátit pozornost k pramenům jeho duchovního života, 
které jsou inspirací nejen pro členy salesiánské rodiny, ale 
pro všechny křesťany. Brož., 72 str., 139�Kč

Jerzy Zieliński
Krize očima víry
Čtrnáct přednášek, osvětlujících krizi z hlediska víry. Pub-
likace byla zamýšlena jako sedmidenní exercicie, které si 
lze udělat také soukromě a uvažovat při nich o důležitých 
otázkách okolo krize. Brož., 120 str., 159�Kč

knižní tipy, vrky

Nakladatelství Paulínky
Jungmannovo nám. 18, 110 00 Praha 1
Tel.: 224�818�757
On-line knihkupectví:
www.paulinky.cz, objednavky@paulinky.cz

Nakladatelství Portál
Portál, s. r. o., Klapkova 2, 182 00 Praha 8
www.portal.cz
www.facebook.com/nakladatelstvi.portal

Karmelitánské knihkupectví
Knihkupectví U Sv. Ignáce, Chelčického 8, Jičín
tel.: 493�721�967, e-mail: jicin@kna.cz
Knihkupectví U Katedrály, Velké nám. 36, Hradec Králové,
tel.: 495�063�173, e-mail: hradec@kna.cz
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Bratři a sestry v Kristu,
milí čtenáři,
měsíc září je takovým předělem. 
Něco pěkného skončilo a je před 
námi nová výzva – končí prázd-
niny a začíná nový školní rok. 
Na začátku léta pastýřský list bis-
kupů apeloval na žebříček hod-
not věřících dětí a to mě přivedlo k zamyšlení, abychom 
se nebáli zodpovědnosti a nebáli se ji dát mladým lidem.

Obecně se pocit zodpovědnosti ze společnosti vytrácí. 
Žijeme jakousi kulturu provizoria. Jakoby člověk chtěl ži-
votem pouze proplout a vybírat si, co je aktuálně výhodné. 
(možná tady začíná neochota vstoupit do manželství, či 
rozhodnutí pro zasvěcenou formu života).

Přátelství s Kristem nás nutí postavit se na vlastní nohy 
a být za sebe a své činy zodpovědnými. Tato zodpovědnost je 
klíčem ke službě v Církvi. Na prahu nového školního roku 
budeme prožívat Diecézní setkání ministrantů, které by mělo 

odstartovat nový směr pastorace ministrantů v naší diecézi. 
Je to veliká výzva pro nás pro všechny, výzva k zodpovědnosti, 
spolupráci, ochotě něco se sebou dělat. A proč? Abychom se 
navzájem mohli přibližovat, nebo dostrkávat k Pánu Ježíši. 
To je podstatné, abych JÁ se stal JEHO přítelem. On na moji 
ochotu stát vedle něj čeká.

Zodpovědnost a ochota přerozdělit svůj čas a pro-
gram k tomu, abych ve svém životě dal více místa Pánu Je-
žíši a mé službě pro něj, není pouze výzva pro ministranty, 
varhaníky či kostelníky. Dát více místa Pánu Ježíši by moh-
lo být zásadním programem nás všech i v tomto školním 
roce, kdy bude vrcholit NEK, či vstoupíme do Svatého roku 
milosrdenství. Jsou to veliké příležitosti pro to se pevně 
a jasně postavit k Pánu Ježíši a naučit se zodpovědnosti, 
kterou budeme předávat ostatním.

K tomu, abychom nežili v provizoriu, ale se od Ježíše 
učili zodpovědnosti za sebe i za ty, kteří jsou nám svěřeni, 
vám ze srdce žehnám. V Kristu a Marii váš

P. Filip Foltán
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Vážení čtenáři,
číslo časopisu Adalbert pro mě-
síc září jsme věnovali vzdělávání 
a péči o děti. Věděli jste, že existuje 
pěstounská péče na přechodnou 
dobu? Pokud ne, právě vám je ur-
čen rozhovor s Boženou Kellero-
vou. Následně vám představíme 
bohoslovce naší diecéze, kteří studují buď v Praze nebo přímo 
v Římě. A protože se v září tradičně koná sbírka na církevní 
školy, představíme vám ty, které působí na území naší diecéze.

Novinkou tohoto čísla měsíčníku Adalbert je rozšíření 
dětské části Bertík o stránky určené ministrantům. Právě 
oni se v polovině září sejdou v Hradci Králové na diecézním 
setkání. Další novinkou je kreslená rubrika pro usmání, 
nazvaná Vrk (můžete číst i Frk) Ládi Holoubka.

Mějte krásné září a dětem přeji úspěšný start do no-
vého školního roku.

Lukáš Peška
šéfredaktor
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Dávám lásku a péči.     

Jako vlastní rodině

Žĳ u v dobře fungující rodině. Kolik dětí to v dnešní době může 

s klidem v duši říci? Jistě hodně, ale hodně je i těch, které si mohou 

o takové rodině nechat jen zdát. Kojenecké ústavy a dětské domovy 

jsou doslova přeplněné dětmi bez vlastních rodin. Přestože se o ně 

vychovatelé potažmo stát mnohdy starají jako o vlastní, maminko 

a tatínku jim děti zkrátka říci nemohou. Najdou se ale mezi námi i tací, 

kterým osud odložených dětí není lhostejný a stávají se pěstouny. 

Stejně jako Božena Kellerová. Na svět přivedla dvě vlastní děti a nyní 

pečuje o malou holčičku – formou přechodné pěstounské péče.

Jak jste se k přechodné pěstounské 
péči dostala?
Vždy jsem cítila, že bych se pěstounské 
péči chtěla věnovat, aniž bych vůbec 
tušila, že existuje pěstounská péče 
na přechodnou dobu. Manžel ovšem 
zastával názor, že pokud můžeme mít 
vlastní děti, měli bychom se ubírat 
touto cestou. Přivedli jsme tedy na svět 
dvě zdravé děti a po skončení mateřské 
dovolené jsem začala chodit do práce. 
Po určité době jsem ale začala mít pro-
blémy se zády, které mě v práci limito-
valy, a tak jsem začala přemýšlet, jak dál 
naložit se svým životem a čím se dále za-
bývat. Shodou okolností v té samé době 
se mi do rukou dostal článek s manželi 
Hláskovými o pěstounské péči na pře-
chodnou dobu.

A ten rozhodl?
Ano, článek byl prvním impulsem. Vel-
mi mě ovlivnil a já jsem se o pěstoun-
skou péči na přechodnou dobu začala 
zajímat a hledala jsem další informace.

Jak dlouhá doba uplynula od prvního 
impulsu ke konečnému rozhodnutí?
Nejdůležitější bylo sehnat informace 
a pak s nimi seznámit manžela a celou 

moji rodinu, protože už nešlo jen o mé 
rozhodnutí. Musela ho učinit celá rodi-
na. Doba, na kterou se ptáte, trvala pár 
měsíců. Manžel měl zpočátku výhrady, 
ale čím více jsem ho s problematikou 
seznamovala, tím více viděl přechodné 
pěstounství v naší rodině reálněji.

Co ho přesvědčilo?
Manželé Hláskovi založili neziskovou 
organizaci Dobrá rodina o.p.s., která 
pořádá kurzy a s přechodnou pěstoun-
skou péčí seznamuje širokou veřejnost. 
Mají velké zkušenosti, protože mají 
a měli v přechodné pěstounské péči již 
více než deset miminek. S manželem 
jsme se přihlásili a domluvili jsme se, 
že seminář nás buď defi nitivně přesvěd-
čí, nebo odradí. Vydali jsme se do Pra-
hy a na semináři se nás sešlo dvanáct. 
Paní Hlásková nám přiblížila realitu 
přechodné pěstounské péče bez oba-
lu a spíše nás odrazovala. My jsme ale 
z Prahy odjížděli s tím, že chceme být 
pěstouny na přechodnou dobu.

Jaký je rozdíl mezi klasickou a pře-
chodnou pěstounskou péčí?
Nejrozšířenější je dlouhodobá pěs-
tounská péče, kdy si pěstouni berou 

do péče děti, o které se pak starají 
neznámo dlouhou dobu – většinou 
až do  dospělosti. Přechodná pěs-
tounská  péče, tzv. profesionální, je 
taková, kdy má pěstoun dítě u sebe 
na  dobu dočasnou, která je maxi-
málně jeden rok. Jedná se o přechod-
né období, ve kterém si biologičtí 
rodiče upravují své podmínky tak, 
aby se k nim dítě mohlo vrátit zpět, 

a v případě, kdy se to nepodaří či 
to není možné, je dítěti vyhledána 
dlouhodobá péče – adopce, dlouho-
dobá pěstounská péče.

O jak staré děti se jedná?
Týká se dětí od malých miminek z po-
rodnice až po zletilá dítka. Nejvíce 
jsou umisťované děti nejmenší.

„Není nic krásnějšího 
než dětský úsměv. 
Ten je pro pěstouna 
největší odměnou.“

<Božena Kellerová má od května letošního roku v přechodné pěstounské péči první miminko. Malou holčičku. Foto: Tomáš Kubelka
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Přechodná pěstounská péče přináší Boženě Kellerové 
radost a naplnění. Foto: 2x Tomáš Kubelka

A to je i Váš případ?
Pro pěstouny neexistuje věková hra-
nice. Máme povinnost přijmout jaké-
koli dítě. V našem případě je situace 
trochu specifi cká, protože máme dvě 
děti ve věku šestnáct a půl a deset let. 
Přijímané děti by neměly být starší 
než ty doma, proto jsme přijali dítě 
mladší než je naše desetiletá dcera.

Můžete zasahovat do výběru dítěte, 
které je Vám přiděleno?
To určitě nemůžu. Přechodný pěstoun 
funguje jako namísto ústavu (aby dítě 
nemuselo třeba do kojeneckého ústa-
vu). Mám za povinnost kdykoli a oka-
mžitě přijmout dítě, které potřebuje 
pomoc – dočasnou péči. Proto se této 
péči také říká péče profesionální. Po-
kud se zrovna o žádné dítě nestarám, 
jsem tzv. osoba v evidenci – stabilně 
doma, stále připravena přijmout dítě 
a čekám na telefon. Jakmile zazvoní, 
musím zařídit vše potřebné a  při-
jmout dítě, pro které byla naše rodina 
vybrána jako nejvhodnější.

Pěstounství je jistě fi nančně náklad-
né. Dostáváte příspěvky?
Motivací, proč být přechodným pěs-
tounem je hodně a najdou se i lidé, 

kteří „jdou“ do pěstounské péče kvů-
li penězům. Většinou toho ale brzy 
nechají, protože velmi záhy zjistí, 
jaká to je náročná „práce“. Mám-li 
přiblížit fi nanční podmínky, pak 
jako osoba v  evidenci dostávám 
měsíční plat dvacet tisíc korun hru-
bého. Plat dostávám, i když se zrov-
na nestarám o žádné dítě, protože 
musím být kdykoli připravena dítě 
přijmout. Podle věku dítěte pak ještě 
dostávám měsíčně příspěvek na jeho 
potřeby, který se pohybuje od čtyř 
a půl do šesti a půl tisíc korun mě-
síčně – pokud se jedná o jinak zdravé 
dítě bez stupně závislosti.

Je počet pěstounů u nás dostatečný?
Zní to neuvěřitelně, ale v naší republice 
je tolik odložených dětí, že počet pěs-
tounů nikdy poptávku neuspokojí. Pře-
chodných pěstounů je v současné době 
v České republice zhruba 440, a přes-
tože každý měsíc toto číslo stoupá, je 
potřebných dětí mnohonásobně víc.

Jistě dojde k navázání citové vazby. 
Jak se vyrovnáte s jejím přetržením?
Právě citová vazba a její navázání byl 
jeden z důvodů, proč přechodná pěs-

tounská péče získala podporu. Jde 
především o to, aby dítě bylo schop-
né citovou vazbu navázat. Zjistilo se, 
že i krátkodobý pobyt dítěte v ústavu 
nebo v domově, kde se střídají vycho-
vatelé, v něm nedokáže přiměřenou 
citovou vazbu probudit a je tím po-
znamenáno v celém dalším životě – 
i když je péče v ústavu sebelepší. Proto 
jsou děti v rodinách a my se snažíme 
jim dát naši lásku, péči a starostlivost, 
jako kdyby byly v normální rodině. 
Děti jsou schopné k nám citově při-
lnout, samozřejmě i my k nim.

Museli jste s  manželem prodělat 
psychologické testy?
Když jsme se rozhodli pro pěstoun-
skou péči, tak naše první cesta smě-
řovala na  oddělení sociálně právní 
ochrany dětí v místě našeho bydliš-
tě. Dostali jsme spoustu formulářů, 
například o majetku, bezdlužnosti, 
čistém trestním rejstříku, museli jsme 
dodat posudky ze zaměstnání, od lé-
kaře a podobně. Úřednice pak přišla 
na první kontrolu do naší domácnos-
ti, kde kontrolovala, zda je naše ro-
dinné prostředí přátelské a bezpečné 
k dětem, zda máme dostatek místa, 
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povídala si s dětmi i s námi – probírali 
jsme velmi konkrétní otázky od našeho 
dětství až po naše společné soužití. 
Pak vše znovu přešetřili na Kraji a na-
konec přišly na řadu psychologické 
testy a pohovory, pěstounská přípra-
va v rozsahu dvaasedmdesáti hodin, 
kde nám přednášela sociální pracov-
nice a pěstounka.

Dovedou odpovědní pracovníci od-
lišit pěstouny, kteří jimi chtějí být 
pro peníze, od těch ostatních?
Mělo by se to takto také rozlišit. Celá 
procedura trvala rok a byla to pro nás 
těžká doba – protože do poslední chví-
le nevíte, jak to dopadne. Poradní sbor 
zasedne až po absolvování odborné 
přípravy a teprve pak vyhodnotí, zda 
jsme schopni být pěstouny na pře-
chodnou dobu. My jsme nakonec do-
stali kladné stanovisko.

Jaký je další postup?
Po  zařazení do  evidence přechod-
ných pěstounů jsem zašla na úřad 
práce v  místě mého bydliště, kde 
jsem se zaregistrovala a od té doby 
dostávám plat od státu. Až odpověd-
ní pracovníci na krajské úrovni vy-
hodnotí, že právě my jsme vhodnými 
pěstouny pro konkrétní dítko, tak 
nám zavolají a my musíme okamži-
tě udělat vše proto, abychom mohli 
přijmout dítko.

Jak dlouho jste na první dítko čekali?
Telefon zazvonil po  čtrnácti dnech 
od našeho schválení a jeli jsme si pro 
dítko, které máme v péči až dosud.

Jaké jste měla první pocity?

Pocit je to nepopsatelný, to jistě 
zná každá maminka. My jsme jeli 
pro dítě do  porodnice. Když jsem 
byla v porodnici naposledy, tak to 
bylo při narození mé dcery před 
deseti lety. I po deseti letech jsem 
zažívala úžasné pocity a jediné, co 
mě proběhlo hlavou, že tak malinké 

věci na tak malinké miminko doma 
ještě nemáme, že je musím dochys-
tat. Jakmile jsme miminko přivezli 
domů a začala jsem se o něj starat, 
naplnil mě pocit štěstí, uspokojení 
a naplnění.

První zkušenosti máte za sebou. Lze 
z nich vyvodit obecnější závěr?
Má očekávání se víceméně potvrdila. 
Péče o miminko v pěstounské péči 
se neliší od péče o miminko vlastní. 
Naplnila se také očekávání o úřed-
ních postupech, které jsou zdlou-
havé. Nutná je spolupráce s další-
mi lidmi, takže náš dům musí být 
otevřen všem, kteří pracují v zájmu 
miminka. Jedná se o sociální pracov-
nici, která má dohled nade mnou, 
o sociální pracovnici, které je svěřen 
dohled nad dítětem. Jako pěstounka 
mám ku pomoci i doprovodnou or-
ganizaci, která mi ve všem pomáhá 
a stojí za mnou.

Jaká je to organizace?
Doprovodné organizace jsou buď 
neziskové organizace, nebo mohu 
spolupráci uzavřít i  s  oddělením 
sociálně právní ochrany dítěte. Já 
jsem si organizaci vybírala poměr-
ně dlouho, jelikož v našem bydlišti, 
na hranicích České republiky, tolik 
možností nemám. Organizace musí 
být také ochotna se o vás postarat. 
Já jsem si vybrala organizaci Dobrá 
rodina o.p.s. a pomáhá mi kontaktní 
pracovník, jehož manželka je také 
přechodná pěstounka.

Jak byste povzbudila lidi, kteří uva-
žují o pěstounské péči?
Důležité je nenechat se odradit. 
Když si budete myslet, že to je prá-
vě ta vaše cesta, po které se chcete 
vydat, tak bojujte a věřte, že to stojí 
za to. Vždyť není nic krásnějšího než 
dětský úsměv, který vám bude tou 
největší odměnou. × 

Martin Weisbauer, Lukáš Peška

Božena Kellerová

Šestatřicetiletá Božena Kellero-
vá vystudovala Střední zdravot-
nickou školu, obor Všeobecná 
sestra. Pracovala v nemocnici 
na  lůžkovém oddělení ARO-
JIP, poté jako terénní sestřička 
v Domácí péči. Je vdaná 17 let, 
s manželem má dvě děti. Mezi 
její koníčky patří hlavně rodina, 
se kterou nejraději tráví svůj vol-
ný čas v přírodě. Ráda cestuje, 
seznamuje se s novými lidmi, kul-
turami, myšlenkami. Její mott o je 
Cesta je cíl. Ofi ciálně je pěstoun-
kou od května tohoto roku, má 
v péči první miminko – holčičku.



Metoděj Miroslav Orel28 let, Nové Město nad Metují 4. ročník (Praha)

Jiří Ondruš 28 let, Nová Paka 1. ročník (Praha)
Jan Pitřinec

25 let, Červený Kostelec
5. ročník (Řím)

Pavel Pavlas22 let, Chotěboř1.ročník (Praha)

Petr Soukal
24 let, Chrudim
5.ročník (Řím)

Dmytro Romanovský24 let, Libice nad Cidlinou5.ročník (Řím)
Josef Haman

33 let, Dvůr Králové n. Labem
2.ročník (Praha)

Jakub Brabenec
20 let, Hlinsko

1.ročník (Praha)

Jan Lukeš
31 let, Mříčná

5.ročník (Praha)

František Filip
21 let, Choceň

2.ročník (Praha)

Vojtěch Novotný30 let, Chrudim5.ročník (Ŕím) Petr Zadina25 let, Čachonín4.ročník (Řím)

Metoděj Miroslav Orel28 let, Nové Město nad Metují 
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4. ročník (Praha)

828 llet, NoNováv PPakka 1. ročník (Praha)
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25 let, Červený Kostelec
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22 let, CChotěbořooř1.ročník (Praha)
24 let, Chrudim
5.ročník (Řím)
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, d d 33 let, DDDvD ůůrů KKKK áráálololo évévé nnn. LLaabebemm
2.ročník (Praha)

Ondřej Špinler
35 let, Dolní Dobrouč

5.ročník (Praha)

Petr Toman
26 let, Hradec Králové

1.ročník (Řím)
Jakub Brabenec
20 let, Hlinsko

1.ročník (Praha)

Ondřej Špinler
35 let, Dolní Dobrouč

j p

5.ročník (Praha)

PeePPetrtrtrtr TTTT momomomannanan
26 let, Hradec Králové

1.ročník (Řím)e , H a

3 ,
5.ročník (Praha) 2.ročnník (Praha) 5.roočnčník (Ŕím)) Petr Zadina25 let, Čachonín4.ročník (Řím)

5 let, Čachonín
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Cesta bohoslovce ke kněžství zabírá 
šestileté období formování a studia. 
Jeden rok je to v Teologickém kovink-
tu v Olomouci a dalších pět let v se-
mináři, a sice pod vedením spirituá-
la a rektora. Za tu dobu si bohoslovci 
mají osvojit řád duchovního života, 
lze říci, že v Duchu známé věty od sva-
tého Augustina Zachovej řád a řád za-
chová Tebe.
První kroky studenta, který se rozhodl 
následovat Krista a stát se jeho služeb-
níkem a pastýřem jeho ovcí, vedou 
tedy do Teologického konviktu. Tamní 
program je velmi podobný programu 
v semináři. Studenti se věnují úvo-
dům do teologických disciplín, jako 
je biblistika, katechetika či liturgika, 
a dále jazykům. Vedle jednoho vybra-
ného živého jazyka jde o latinu a řečti-
nu. Již zde nastupuje na pořad dne for-
mace, každodenní a ve všech směrech. 
Znamená to, že každý den studenti 
osobně pronikají hlouběji do duchov-
ního života při bohoslužbách, modlit-
bách růžence, rozjímání a meditacích. 

Důležitou součástí formace je ale 
i vytváření pospolitosti a společen-
ství, společným jídlem počínaje 
a sportem, výlety či jinými zájmo-
vými aktivitami konče.

Poznej sám sebe
Co je to vlastně zmiňovaná forma-
ce? Objevování a  lepší poznávání 
sama sebe, přijímání svých kladů 
a záporů, snaha o zvládnutí soužití, 
odlišných názorů, povah a zkušenos-
tí – zde jde o formaci lidské stránky 
každého bohoslovce. Po stránce du-
chovní si kandidáti kněžství osvojují 
rozličné podoby setkávání s Kristem 
a  jeho církví a  otevírají se hlubo-
kému přátelství s Bohem. V tomto 
směru se jedná o prohlubování zna-
lostí v teologii, filozofii, literatuře, 
dějinách a o přípravu na budoucí 
studium na teologických fakultách. 
Formace má ale ještě více podob. Za-
pomenout nesmíme ani na formaci 
pastorační. V ní se jedná o poznává-
ní všech možných způsobů služby 

věřícím, i těm, kteří Boha neznají. 
Pro pastorační formaci jsou důležité 
praxe například ve zdravotnických 
zařízeních a hospicech, poutě, brigá-
dy a podobně. Podtrženo a sečteno 
– cílem formace je vychovat kněze, 
kteří budou působit v duchu Kris-
tovy dobroty, milosrdenství a lásky, 
a budou zvěstovat poselství spásy. 
Kristocentrický charakter formace 
je proto nesmírně důležitý, aby ka-
ždý načerpal právě v době studií co 
nejvíce z Kristova života.

Voláš mě, Pane?

Slyším a jdu za Tebou

Má královéhradecká diecéze dostatečný počet kněžského dorostu 

a potažmo kněží, kteří zajistí službu ve všech jejích 265 farnostech? 

Řady kněží královéhradecké diecéze se letos rozšířily o čtyři 

novokněze. Biskup Jan Vokál tak v katedrále Svatého Ducha vysvětil 

o dva jáhny více než v loňském roce. Novokněží tak jsou nadějí, že 

se pokles zastaví. Plamínek naděje rozdmýchává i počet studujících 

bohoslovců. V současné době studuje bohosloví ve všech ročnících 

čtrnáct bohoslovců. Šest z nich se vzdělává v Římě, dalších osm 

pak na Univerzitě Karlově v Praze. Tři noví bohoslovci nastupují 

do „nultého ročníku“ v Teologickém konviktu v Olomouci. Jsou jimi 

Pavel Jelínek, Jakub Kunc a Josef Šimon.

< V současné době studuje bohosloví ve všech ročnících čtrnáct bohoslovců.

„Plamínek naděje 
rozdmýchává 
i počet studujících 
bohoslovců. Tři noví 
nastupují do nultého 
ročníku.“
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Na studia do Prahy nebo do Říma
Po absolvování konviktu, kde si mla-
dí muži ujasňují opravdovost svého 
povolání ke kněžství, následují uni-
verzitní studia, ať již v  Praze nebo 
v Římě. První dva roky studia na te-
ologické fakultě se nesou ve znamení 
fi lozofi ckých, jazykových a všeobec-
ně vzdělávacích předmětů. Od tře-
tího ročníku pak přicházejí na řadu 
ve větší míře disciplíny teologické. 
Po zhruba třech letech nastává čas 

udělení první služby, tzv. kandidatury. 
Bohoslovec se veřejně zaváže touhou 
pokračovat v cestě ke kněžství a biskup 
zase tím, že s ním počítá. Obě strany 
sice mohou od prohlášení odstoupit, 
ale jen ze skutečně vážných důvodů. 
Další službou je lektorát, kdy se boho-
slovec stane lektorem a může řádně 
číst čtení. Poslední službou je akolytát, 
umožňující řádně pomáhat při rozdá-
vání Eucharistie.  Seminární formaci 
uzavírá pátý ročník, kandidáti kněžství 

v něm zpravidla ukončují vysokoškol-
ská studia na teologické fakultě a během 
posledního letního semestru podává 
bohoslovec biskupovi žádost o udělení 
jáhenského svěcení.

Cesta je u konce
Po  ukončení univerzitních studií 
a jáhenském svěcení následuje zpra-
vidla tzv. JPR – jáhenský pastorační 
rok. Jáhen už žije v konkrétní farnosti, 

téma

Setkání bohoslovců s biskupy se koná každý rok. Vyjíždějí společně na formační pobyt, a to vždy před začátkem akademického roku. Foto: Libor Havlík jr.
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Služba Sociální rehabilitace slouží lidem bez domova s podporou fi nancí z ESF
Středisko sociálních služeb pro lidi bez domova při Oblastní charitě Hradec Králové – Dům Matky 

Terezy, podporuje muže a ženy bez přístřeší nebo osoby ohrožené sociálním vyloučením v návratu 

k běžnému způsobu života. Jeho čtyři sociální služby - Nízkoprahové denní centrum, Noclehárnu, 

Azylový dům a Sociální rehabilitaci, mohou lidé bez domova využívat samostatně, či je kombinovat. 

Sociální rehabilitace podporuje lidi v jejich samostatnosti, nezávislosti a soběstačnosti. Rozvíjí jejich 

schopnosti a dovednosti. Klienti se zapojují v Kreativní dílně, Kuchyni, učí se pracovat na počítači 

a obsluhovat běžná zařízení a spotřebiče, nacvičují schopnost používat dopravní prostředky, péči 

o domácnost, například péče o oděvy, úklid, drobné údržbářské práce, neméně důležitý je i nácvik 

péče o děti nebo další členy domácnosti či nácvik dovedností potřebných k úředním úkonům či další 

výchovné, vzdělávací a aktivizační činnosti (prodej časopisu Nový Prostor, úklid městské lokality).

Služba je poskytovaná zdarma a je určena lidem starším 18 let, pobývajícím v Hradci Králové, kteří 

mají zájem pracovat na pozitivní změně svého životního stylu a nejsou schopni svoji situaci řešit 

vlastními silami.

V roce 2014 se do služby Sociální rehabilitace zapojilo 42 klientů

Příběh Romana ze Sociální rehabilitace
„Celé dětství jsem pomáhal u babičky v kuchyni. Miluju vaření.“ usmívá se sympatický mladík. Často 

opakuje: „Můj jediný sen je pracovat v kuchyni a za tím si jdu“. Jeho cíl připomíná mott o od Martina 

Luthera Kinga „I Have A Dream“. Po základní škole šel studovat učební obor, ale brzy skončil. Zkoušel 

dělat diskžokeje na diskotékách v českém pohraničí. Pokoušel se i o rekvalifi kaci na úřadě práce, ale 

podmínkou bylo sehnat zaměstnavatele s příslibem práce, a to se mu nepodařilo. Připadal si jako v 

začarovaném kruhu. Když se dostal do Domu Matky Terezy, ihned se zapojil do vaření v rámci aktivit 

Kuchyně. „Pracovní terapeutka Jitka mi minulý týden koupila budík, a ten mě vzbudí. Při mobilu 

většinou ještě usnu“. Roman moc dobře ví, že má pravidelně se opakující pozdní příchody. Pomohl 

mu až pevně stanovený režim. Když přijde do Kuchyně více než o patnáct minut později, ten den už 

se na vaření nepodílí. Vymysleli to společně a funguje to. Mnohokrát v posledním roce ťukal na dveře 

zaměstnavatelů s prosíkem o místo a moc dobře ví, jaké je zažít odmítnutí. Trpělivost se vyplatila. V 

Domě Matky Terezy dostal šanci se dostat zpět na nohy, a zdá se, že už se blýská na lepší časy. Ještě 

před měsícem si zoufal, že práci nedostane, dnes ji má. Nyní bude moci konečně využít zkušenosti 

získané v babiččině kuchyni, ale i v Domě Matky Terezy.

ale stále ještě probíhá jednou za mě-
síc na tři dny v semináři pastorační 
formace. Jako mladí kněží jezdí ještě 
na tzv. trienálky – tedy třikrát do roka 
na týden na studium a formaci, aby 
mohli získat titul farář a měli základ-
ní vědomosti o všech povinnostech 
samostatně působícího faráře.
Statistiky ukazují, že doby pomyslné hoj-
nosti v počtu bohoslovců královéhradec-
ké diecéze se střídají s časy „hubenější-
mi“. Ve stávajícím tisíciletí patřily mezi 
roky s nejvyšším počtem novokněží roky 

2001 a 2002, kdy kněžské svěcení pokaždé 
získalo devět jáhnů, a rok 2007, kdy jich 
bylo sedm. Od tohoto roku počet klesá 
a dokonce v letech 2010 a 2011 ke svěcení 
kněží nedošlo vůbec. 

Na bohoslovce nezapomínáme
Biskupství královéhradecké o své bo-
hoslovce náležitě pečuje a fi nančně je 
podporuje. V pravidelných vydáních 
jsou nejen platby do seminářů a kon-
viktu, ale některým, kteří mají více jak 
šestadvacet let, refunduje biskupství 

zdravotní pojištění a přispívá na skripta 
a knihy. Nejvíce příjmů zajišťuje diecé-
zní sbírka, konaná pravidelně v neděli 
Dobrého Pastýře na konci Týdne modli-
teb za duchovní povolání. Významným 
příjmem jsou i dary kněží, kteří požáda-
li o pravidelné srážky z platu. 
V průběhu studia přicházejí bohoslovci 
na praxi na biskupství, aby se seznámi-
li s chodem kurie, vyjíždějí na pobyty 
do farností a setkávají se také se svými 
biskupy, s nimiž jezdí na společné něko-
likadenní formační pobyty.  ×

Lukáš Peška
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V budově školy, kterou se ještě neroz-
léhaly dětské hlasy ani zvuk zvonku, 
nás přivítal zástupce ředitele pro de-
vítitřídní základní školu Jan Trdlička. 
Při prohlídce budovy jsme prošli ne-
jen třídy, ale zavítali jsme i do kaple 
a školní jídelny, abychom zjistili, že 
v téhle škole je všechno trochu jiné.

Bůh je moje žena a moje děti
„Ano, jsme jiní,“ připustil Jan Trdlič-
ka. „Nejsme lepší ani horší, ale jiní. 
Jako církevní škola stavíme na  tro-
chu jiných hodnotách než ostatní. 
Naší prioritou je rodinné prostředí, 
ve  kterém se nám svěřené děti bu-
dou cítit bezpečně. Pokud jde o víru, 
na to se lidé samozřejmě často ptají, 
jsme otevřená škola. Mohou k nám 
chodit děti z  věřících rodin stejně 
jako z nevěřících. Problém by nastal 
jenom tehdy, pokud by víra byla pro 
děti nepřekročitelnou překážkou. 
Náboženství je sice povinné, ale je to 
předmět, ve kterém se snažíme po-
skytnout dětem základní představu 
o tom, co to víra je, protože každý člo-
věk se v životě ocitne na rozcestí, kde 
se musí rozhodnout, kterou cestou 
se má vydat. Jde nám o to, aby naši 
žáci měli k tomu rozhodnutí dosta-
tek informací a nenechali se strhnout 
davem. S většími i menšími dětmi se 
jednou týdně setkáváme právě v kapli, 
ale jinak je jim otevřená kdykoliv v je-

jich volném čase. Mohou si sednout, 
rozjímat, vyčistit si hlavu, srovnat my-
šlenky a nechat na sebe působit klid, 
který tam je, chodí i dospělí. Také kan-
tor je jenom člověk,“ dodává s úsmě-
vem Jan Trdlička. A kytary, odložené 
na lavicích v kapli? „Máme hudebně 
nadané děti a muzikální jsou i někteří 
kolegové, takže není problém dát do-
hromady hudební vystoupení. Naše 
setkání to zpříjemní a děti motivuje“.

Školy jako souškolí
Na staré město přišel Ing. Jan Trdlička 
v září 2009. Dva měsíce před tím se 
zřizovatel, kterým je Biskupství krá-
lovéhradecké, rozhodl spojit všechny 
své školy ve městě do onoho už zmíně-
ného souškolí. Biskupské gymnázium 
Bohuslava Balbína a Základní a mateř-
ská škola Jana Pavla II. se staly jednou 
právnickou osobou. „Dva měsíce jsem 
se tady ztrácel,“ směje se. „Patnáct let 
jsem před tím působil na  Biskup-
ském gymnáziu, to je klasická škola 
z dob Marie Terezie. Tady bych, řečeno 
s nadsázkou, rozpáral nejeden svetr, 
kdybych si u vchodu uvazoval pomy-
slnou nit, abych našel cestu zpátky. 
Ale pro děti, zvláště malé, je to prostor 
nesmírně zajímavý. Mohou se tady vy-
řádit a nezřídka se stává, že se dožadu-
jí toho, aby ve škole mohly přespat. To 
pak přizpůsobíme i školní program. 
Dají se tady hrát různé hry, a to nejen 

na schovávanou. Tajemná zákoutí naší 
školy mohou být v noci až strašidelná. 
To pak děti musí projevit určitou od-
vahu a mohu vám říci, že to baví nejen 
žáčky z prvního stupně, ale s chutí se 
bojí i deváťáci.“

Cesta z jedné školy do druhé je samo-
zřejmost
„Skvělé prostředí, málo dětí, jsem 
s  církevní základní školou nesmír-
ně spokojená,“ řekla mně maminka 
páťáka Martina Ludmila Rychtárová. 
Jeho tři starší bratři prošli Biskup-
ským gymnáziem, a  tak byla volba 
jednoznačná. Ve škole se mu prý líbí 
díky citlivému přijetí na začátku, pří-
jemné paní učitelce a také díky tomu, 
že první a druhé třídy jsou vždy dvě, 

Všichni se znají.

Za roh se neschová nikdo

<Prioritou církevních škol v Hradci Králové je rodinné prostředí a spokojeně se cítící děti. Foto: 2x Tomáš Kubelka

„Rozpáral bych svetr, 
kdybych si u vchodu 
uvazoval pomyslnou 
nit, abych našel cestu 
zpátky. Pro děti je 
ale prostor školy 
zajímavý.“

Dobře seřízené soukolí připomíná souškolí Biskupské gymnázium 

Bohuslava Balbína a Základní a mateřská škola Jana Pavla II. 

v Hradci Králové. Na návštěvu jsme se vydali týden před začátkem 

nového školního roku, a to do základní školy sídlící v samém srdci 

historického starého města. Ostatně adresa Na Hradě vypovídá 

výmluvně o minulosti spojené s Hradcem Králové jako věnným 

městem českých královen.
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aby počet dětí byl co možná nejmenší, 
umožňující individuální přístup. „Asi 
i díky fotbalu, na který chodí,“ připou-
ští s úsměvem a dodává, že na školu 
si rozhodně nestěžuje. Má rád svého 
třídního učitele Jakuba Žďánského, 
možná prý i proto, že když je kantor 
muž, má u dětí, obzvláště u kluků, pře-
ce jenom autoritu. A to, že jeho další 
cesta povede ze Základní školy Jana 
Pavla II. na  Biskupské gymnázium 
bere prý Martin jako samozřejmost. 
„Kardinál Dominik Duka, ještě když 
byl v  Hradci Králové, říkával, že je 
moc dobře, že máme tuhle návaznost, 
od mateřské školy po gymnázium, je-
nom prý nám ještě chybí nějaká vyso-
ká škola,“ znovu se do rozhovoru za-
pojuje Jan Trdlička. „Není pravidlo, že 
děti musí nutně pokračovat, ale bývá 
to tak ve více než polovině studentů.“

A proč se rodiče rozhodují už v útlém 
věku svých potomků pro církevní 
školství? „Myslím, že hlavní důvod 

je to, že máme nastavené trochu jiné 
hodnoty, než na které je zvyklý dnešní 
konzumní svět. A už zmíněné bezpeč-
né, rodinné prostředí. Všichni se zna-
jí, není prostor pro anonymitu, nikdo 
se tady neschová „za roh“, abychom 
o něm nevěděli.“

Vyšší kapacita rovná se finanční 
samostatnost
Ministerstvo školství, mládeže a tělový-
chovy zvýšilo kapacitu hradecké základ-
ní církevní školy na 270 děti. Ve školním 
roce 2015/2016 bude téměř naplněná. 
Tím pádem bude soběstačná po fi nanč-
ní stránce. Minulostí se stane doba, kdy 
musela některé žadatele o umístění dětí 
odmítat. Navíc není školou spádovou, 
což znamená, že do ní mohou chodit 
nejen děti ze starého města a jeho okolí, 
tedy centra Hradce Králové, ale i z okra-
jových částí, blízkých měst a vesnic. To, 
že rodiče vozí děti za vzděláním, prý 
není nic výjimečného. 

„Provázanost našeho souškolí je 
obrovská výhoda,“ potvrzuje slova 
svého zástupce  ředitel Biskupské-
ho gymnázia Bohuslava Balbína a Zá-
kladní a mateřské školy Jana Pavla 
II. Mgr. Jiří Vojáček. Vzdělávání dětí 
je kontinuální, pokračující a logic-
ky navazující. Loni dokonce uzavřeli 
dohodu o spolupráci s křesťanským 
mateřským centrem Sedmikráska, 
takže už mají i  skupinku dětí při-
pravujících se na vstup do mateřské 
školy. „Řada pedagogů učí současně 
na základní škole i na gymnáziu. My-
slím, že je to i pro ně osobně velká 
šance přiblížit se k  dětem trochu 
jinak. Ono se stává, že když člověk 
učí delší dobu na střední škole, má 
tendenci výuku a přístup k dětem 
pojímat trochu akademicky. Na zá-
kladní škole je to spíše taková „Dílna 
moudrosti“, jak se jmenuje náš škol-
ní vzdělávací program. Kontinuita 
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vzdělávání je důležitá i pro rodiče. 
Usuzuji z toho, že z naší základní ško-
ly jde do čtyřletého gymnázia třetina 
až polovina dětí z devátých tříd. Pár 
jich odchází i po ukončení páté tří-
dy na naše osmileté gymnázium, ale 
to je opravdu určené pro děti, které 
mají mimořádné dary a nadání.

Žijeme společně
Bylo spojení všech tří hradeckých 
církevních škol před lety odvážným 
krokem? „Spíš logickým,“ vzpomíná 
Jiří Vojáček. „My jsme se inspirovali 
tím, jak pracují na Biskupském gym-

náziu v  Českých Budějovicích, kde 
tento model běží už dlouho. Byl jsem se 
tam podívat, s vedením školy jsem léta 
v kontaktu, tak jsme po vzájemné doho-
dě některé přístupy od nich tak trochu 
„opsali“. Plně si uvědomujeme, že naše 
souškolí je velké. Jsou to nejen školy, ale 
také jídelny, družina, školní kluby, ale 
je to spojení efektivní, poskytující řadu 
výhod. Velkou radost nám dělají třeba 
společné akce, formace, koncerty, ně-
které mše míváme společné, vzájemně 
navštěvujeme školní akademie, tradicí 
je společný masopust.“
„A u nás v  jídelně zase Velikonoční 
nebo Adventní tvoření, kam chodí 

i rodiče, prarodiče, je otevřené i ve-
řejnosti,“ doplňuje Jan Trdlička. Mi-
mochodem, jídelna základní školy 
s  klenutými stropy a  pískovcovým 
sloupem uprostřed je místo s báječ-
nou atmosférou i v době, kdy tam ne-
cinkají příbory o talíře. A právě pro tu 
atmosféru, která panuje v celé škole, 
si ji pro svého syna vybrala Ludmila 
Rychtárová. „Jsme věřící rodina. Chtěli 
jsme, aby Martin rostl i duchovně, aby 
škola rozšiřovala to, co do něj doma 
vkládáme, a dál ho podněcovala, ori-
entovala a inspirovala.“ ×

Eva Zálešáková

Dopis věřícím     

ke sbírce na církevní školy
 
Drazí věřící, bratři a sestry,
v novém školním roce, stejně jako v předchozích le-
tech, náš diecézní biskup schválil a vyhlásil na neděli 
20. září 2015 sbírku na podporu církevního školství 
v královéhradecké diecézi.
V naší diecézi máme 8 církevních škol a školských zaří-
zení: 2 mateřské školy (v Hradci Králové a Kutné Hoře), 
2 základní školy (v Hradci Králové a Borohrádku), 
3 gymnázia (v Hradci Králové, Kutné Hoře a ve Skutči) 
a 1 domov mládeže (v Hradci Králové).
Tyto školy navštěvuje více než 1400 žáků a studentů, 
většina z nich nepochází z křesťanských rodin, a pro-
to je pro nás velkou příležitostí podílet se na jejich 
vzdělání a v neposlední řadě i na jejich výchově. Chce-
me naše žáky seznámit s křesťanstvím, s principy, 
které po staletí utvářely evropskou společnost, vští-
pit jim morální hodnoty, které jsou dnes mnohdy 
opomíjené. Absolvent církevní školy má být nejen 
vzdělaný, ale zejména má být dobrým člověkem. 
Očekávání rodičů, kteří svěřují své děti do péče cír-
kevní instituce, nejsou malá a jsou pro nás velkým 
závazkem a výzvou. Církevní školy jsou prostorem, 
kde se v mladých lidech utváří povědomí o církvi 
a kde se rozhoduje, jaký obraz církve si mladí pone-
sou do svého dalšího života.

Uskutečňování našich cílů se samozřejmě neobejde 
bez dostatečného materiálního zázemí. Církevní školy 
jsou sice fi nancovány z rozpočtu Ministerstva škol-
ství, ale zdaleka ne všechny jejich potřeby mohou být 
tímto pokryty. Proto se již tradičně obracíme na věřící 
s prosbou o fi nanční příspěvek, který pomůže školám 
chybějící prostředky získat. Zároveň děkujeme všem, 
kdo při-spěli do loňské sbírky, jejíž výnos činil celkem 
811.000,- Kč. Z této částky bylo mezi jednotlivé školy 
v diecézi rozděleno 470.000,- Kč, z nichž bylo fi nanco-
váno např. pořízení moderních výukových materiá-
lů do nejrůznějších předmětů, dofi nancování mzdy 
asistenta pedagoga pro handicapované děti, pouť 
studentů do Říma, vybavení kabinetu spirituála, pro-
voz školního mikrobusu a mnoho dalších užitečných 
záležitostí. Zbývající fi nance použilo Biskupství krá-
lovéhradecké na nezbytné opravy a údržbu školních 
budov, které jsou v jeho majetku.
Podporu církevního školství můžete vyjádřit nejen 
vaším fi nančním příspěvkem do sbírky, ale také na-
příklad propagací církevních škol ve vašem okolí 
a v neposlední řadě také modlitbou, aby se církev-
ním školám dařilo naplňovat jejich poslání v naší 
současné společnosti.
S poděkováním za jakoukoli formu podpory našeho úsilí.

P. Karel Moravec
biskupský vikář pro církevní školství
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P. Josef Toufar spočinul 

v Číhošti
V neděli 12. července 2015 se v Číhošti konal po 65 letech 
pohřeb tamního faráře  P. Josefa Toufara, kterého v lednu 
1950 zatkla a při výsleších utýrala komunistická Státní 
bezpečnost. Knězovy ostatky spočinuly pod podlahou 
v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Pohřební mši svatou 

celebroval královéhradecký biskup Jan Vokál. Kázání se 
ujal pražský arcibiskup a primas český kardinál Dominik 
Duka. Uložení ostatků P. Josef Toufara se zúčastnily tisíce 
poutníků, včetně několik českých a moravských biskupů.

Foto: 6x Tomáš Kubelka. Více na www.bihk.cz.
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Akademické týdny oslavily pětadvacáté narozeniny

NOVÉ MĚSTO NAD METUJÍ – Přednáškou profesora Jana Royta skončily v Novém 
Městě nad Metují jubilejní 25. Akademické týdny.  Podle názoru účastníků, 
přednášejících i pořadatelů je můžeme považovat za velice zdařilé. I letošní 
Akademické týdny splnily účel, za kterým byly založeny – přinášet možnost 
se i o dovolené přijatelnou formou vzdělávat a přemýšlet o pořadí hodnot 
a smyslu bytí.  Stále rostoucí počet posluchačů ocenil pestrost a vysokou kvalitu 
všech přednášek. Průměrný počet posluchačů na přednáškách se pohyboval 
kolem 170. Zaujaly jak přednášky pravidelných účastníků (např. Marek Vácha, 
Jan Linhart, Jan Sokol, Roman Joch), tak i nových tváří (Dana Drábová, Petr 
Fiala, Vladimír Just).

Velký zájem byl i o doprovodný program. Ať už to bylo pásmo pro 
varhany Petra Ebena Job či dvě představení Divadla Víti Marčíka. Improvi-
zovaný kinosál byl zcela naplněn při dvou autorských filmových projek-
cích. Přítomné oslovila výstava kreseb Václava Sokola. Koncert Ivan Hlas 
Tria pak přilákal na Pavlátovu louku i posluchače, které ostatní program 
Akademických týdnů zatím příliš nezajímá.

„Máme radost z trendu posledních několika let, kdy stále větší podíl ná-
vštěvníků tvoří mladé rodiny s dětmi. Určitě i proto, že pro děti je připraven 
paralelní program. Pro ty, kteří nemohli být z jakýchkoliv důvodů na Pavlátově 
louce, máme dobrou zprávu. Všechny přednášky opět natáčel štáb TV Noe a vy 
je budete moci vidět v průběhu roku ze záznamu v cyklu Noční univerzita. 
Audionahrávky všech přednášek je také možné zakoupit prostřednictvím 
webu Akademických týdnů,“ řekl programový vedoucí Julius Kahanec. (ht)

Biskup Jan a kardinál Duka provázeli rakouskou 

návštěvu

HRADEC KRÁLOVÉ – Ve středu 12. srpna přijel do Hradce Králové velvysla-
nec Rakouska v České republice Ferdinand Trautt mansdorff . V doprovodu 
kardinála Dominika Duky, královéhradeckého biskupa Jana Vokála, hraběte 
Riprand Arco – Zinneberga a hraběnky Marie Beatrice Arco – Zinneberg si 
prohlédl katedrálu Svatého Ducha. Poté společně vystoupali k výhledu z výšin 
nově zrekonstruované Bílé věže a v nabitém programu pokračovali návštěvou 
biskupské knihovny a biskupské rezidence, kde také poobědvali. (ht)

Biskup Jan posvětil 

nové zvony: Ludmilu 

a Michaela

HRADEC KRÁLOVÉ –  V neděli 26. čer-
vence posvětil biskup Jan Vokál dva 
nové zvony, které se začátkem září ro-
zezněly částí Hradce Králové. Poutní 
oslavy patronky kostela svaté Anny 
v Kuklenách tak byly zvlášť slavnost-
ní. Mše svaté se zúčastnil mimo jiné 
i zvonař Michal Votruba, který zvony 
odlil. Velký zvon Ludmila má spodní 
průměr 71�cm, nárazový tón d2, váží 
220�kg a nese vyobrazení sv. Ludmily 
a jejího vnuka sv. Václava. Umíráček, 
který má spodní průměr 32�cm, ná-
razový tón e3 a hmotnost 21�kg, je za-
svěcený sv. Michaelovi a nese jméno 
Michael. (ht)

V Opočně oslavili 

tradiční Porcinkuli

OPOČNO – První srpnový víkend pa-
třil v Opočně slavnosti Porcinkule. 
Slavnost Odpuštění, kterou poprvé 
slavil sv. František Assiský v Porcin-
kule, přijel v neděli 2. srpna do ka-
pucínského kostela Narození Páně 
v  Opočně oslavit královéhradecký 
biskup Jan Vokál. Biskup Jan ve své 
homilii vysvětlil dějiny tohoto svátku 
a  jeho poselství pro dnešní generaci: 
přijímání odpuštění od Boha, pokoru 
a odevzdávání odpuštění bližním.

 (ht)
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Biskup Jan předal osvědčení novým animátorům

HRADEC KRÁLOVÉ – Královéhradecká diecéze má  čtrnáct nových aminátorů. 
Osvědčení jim během slavnostní mše svaté v kostele sv. Matouše v Jedlové pře-
dal biskup Jan. Jedná se o absolventy tříletého kurzu, který se konal v letech 2012 
až 2015 v Diecézním centru života mládeže Vesmír, kam mladí zájemci o tento 
formačně vzdělávací program přijížděli pravidelně na čtyři víkendová setkání 
během školního roku a také pětidenní prázdninové soustředění. Program bu-
doucích animátorů zahrnoval formaci skrze život ve společenství, vzdělávaní 
v otázkách víry, učení církve i v práci s dětmi a mládeží. Kromě nejrůznějších 
přednášek a diskuzí byl vždy čas i na společnou modlitbu a liturgii. Nechyběla 
ani možnost tvůrčího, pracovního a sportovního vyžití. (peš)

Nemocní putovali za uzdravením ke sv. Zdislavě

JABLONNÉ V PODJEŠTĚDÍ – V sobotu 18. července se konala tradiční pouť 
rodin a nemocných z královéhradecké diecéze ke sv. Zdislavě do Jablonného 
v Podještědí. Bohoslužbě předcházela příprava těch, kteří se při této pouti 
rozhodli přistoupit ke svátosti nemocných. Tu během působivého obřadu 
za doprovodu kánonů a meditací udělil biskup Jan Vokál celkem 74 zájem-
cům. Poutní centrum vždy na čas homilie a vlastního obřadu udělování svá-
tosti připravuje program pro děti. Letošní katecheze byla zaměřena na téma 
Národního eucharistického kongresu Eucharistie – Smlouva nová a věčná. 
Děti do obětního průvodu vytvořily nástěnku s logem NEK2015 a do srdíček 
v barvách loga vepsaly jména farností, z nichž ke svaté Zdislavě připutovaly 
a patronce baziliky napsaly dopis se svými prosbami. V kryptě u hrobu sv. Zdi-
slavy jednotliví účastníci předkládali Bohu na přímluvu sv. Zdislavy své prosby 
i často vyjadřovanou bezradnost lékařů, kteří u jejich drahých nemocných či 
u nich samotných nevědí, jakou diagnózu a následně léčbu určit. Vznikla tak 
situace, podobná událostem před 800 lety, kdy sv. Zdislava z hradu Lemberk 
přicházela k nemocným a pomáhala jim v těžkých situacích. (ht)

Jáhni se sešli 

v Opatovicích

OPATOVICE NAD LABEM – V sobotu 
8. srpna se v Opatovicích nad Labem 
uskutečnilo setkání jáhnů a  jejich 
rodin. Přijelo na něj jedenáct jáhnů 
z královéhradecké diecéze i se svými 
rodinami. Společně slavili poutní mši 
svatou ke svatému jáhnovi Vavřinci. 
Během bohoslužby se společně za-
mýšleli nad druhým článkem Kré-
da. A  protože venkovní teploty až 
nepříjemně připomínaly neblahý 
Vavřincův osud, našla celá společnost 
útočiště k odpolednímu posezení ni-
koliv na rozhlehlé zahradě, ale přímo 
na faře. Tam bylo připraveno hojně 
výborného občerstvení a společenská 
část programu mohla začít. Děti se za-
nedlouho šly osvěžit ven pod hadici 
a poté si ve stínu stromů hrály různé 
hry. Dospělí tak měli možnost pose-
dět u kávy a povídat si se známými 
tvářemi jáhenské rodiny. 

Akci spolu s  farností Opatovice 
připravil Diecézní teologický insti-
tut, jehož pracovník jáhen Jan Hojda 
o setkáních řekl: „Pravidelná setkání 
pro jáhny pořádáme přibližně jednou 
za dva měsíce a nemají pouze důvod 
vzdělávací, ale také společenský a du-
chovní. Počet účastníků z jáhenských 
řad se pak pohybuje mezi deseti až 
dvaceti, z nichž tvoří velkou část nově 
vysvěcení jáhni. Celkový přínos tako-
výchto setkání vidím v tom, že se tím 
vyjádří kolegialita jáhenské služby, pro-
tože tu nikdo nedělá sám za sebe.“ (ht)
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V Domově sv. Josefa slavili Svatoanenské zahradní 

slavnosti bez bariér

ŽIREČ – V sobotu 25. července se areál Domova sv. Josefa v Žirči u Dvora Králové 
proměnil již počtrnácté v kulturní dějiště pro širokou veřejnost. Toto největší 
středisko Oblastní charity Červený Kostelec se stalo hostitelem návštěvníků 
Svatoanenských zahradních slavnosti aneb slavností bez bariér. Hlavní ideou 
největší benefi ční a prezentační akce je žít spolu, ne vedle sebe – lidé zdraví 
i nemocní. Výtěžek, který překročil částku 140 tisíc, je určen na pořízení ce-
loplošného transportního zařízení nových pokojů. Domov sv. Josefa je jediným 
lůžkovým zařízením v České republice, kde jsou poskytovány sociální a zdra-
votnické služby nemocným roztroušenou sklerózou mozkomíšní v pokročilém 
stádiu nemoci. (ht)

Hora Matky Boží přivítala učitele církevních škol

KRÁLÍKY – Učitelé církevních škol královéhradecké diecéze se poslední 
prázdninový den sešli na Hoře Matky Boží v Králíkách. Do areálu poutního 
místa se jich sjelo více než sto. Setkání organizuje Biskupství královéhradecké 
každé dva roky. „Je pro nás důležité, aby učitelé našich církevních škol 
vnímali spojení s církví i sounáležitost mezi sebou navzájem,“ řekla vedoucí 
odboru církevního školství Stanislava Kučerová a dodala, že podstatnou 
součástí je i vzájemné předávání zkušeností.

Na Horu Matky Boží se pedagogové vydali společným výstupem a násled-
ně se zúčastnili mše svaté. Celebroval ji biskupský vikář pro církevní školství 
P. Karel Moravec, společně se spirituály jednotlivých škol. Následovala pro-
hlídka klášterních ambitů, Památníku internace či procházka k Mariánskému 
prameni. „Řada kolegů také využila možnost duchovního osvěžení v klášterní 
zahradě,“ dodala Kučerová. Další setkání učitelů církevních škol královéhra-
decké diecéze plánují organizátoři do kláštera v Želivi. (peš)

Staňte se animátorem

HRADEC KRÁLOVÉ – Diecézní cent-
rum pro mládež zahajuje na podzim 
2015 nový Animátorský kurz. Jedná 
se o tříletý cyklus formačně vzdělá-
vacího programu pro mládež ve věku 
od 16 do 25 let. Kurz obsahuje čtyři 
víkendová setkání ve školním roce 
a  pětidenní soustředění o  letních 
prázdninách v  DCŽM Vesmír. Pro-
gram zahrnuje formaci skrze život 
ve  společenství, vzdělávání v  otáz-
kách víry, v  učení církve, v  práci 
s dětmi a mládeží, přednášky, disku-
se, liturgii, modlitbu, tvůrčí činnost, 
práci i sport. Zájemci musí splňovat 
tyto podmínky: být věřící, pokřtěný 
katolík, mít chuť a odhodlání dělat 
něco pro druhé a být z královéhradec-
ké diecéze. Přihlášky jsou ke stažení 
na  www.bihk.cz. Řádně vyplněné 
(nutnou součástí přihlášky je doporu-
čení kněze) je třeba zaslat na adresu 
DCM, Velké nám. 32, 500 03 Hradec 
Králové, a to nejpozději do 30. 9. 2015. 
Více informací na dcm@bihk.cz nebo 
na tel.: 731 140 003. (ms)

Výstava připomíná 

myslivecký odkaz 

hraběte Sporcka

HRADEC KRÁLOVÉ– V pondělí 7. září 
proběhla ve výstavní síni Biskupské re-
zidence vernisáž výstavy Odkaz hraběte 
Sporcka.  Výstava vznikla k příležitosti 
320. výročí založení Řádu svatého Hu-
berta a bude otevřena do 30. září každý 
všední den od 9.00 do 17.00 hodin. (peš)
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Koclířovská Fatima dvacetiletá

Českomoravská Fatima v Koclířově oslavila 20 let od svého 
založení. První letošní mariánskou srpnovou sobotu se 
do národního centra Fatimského apoštolátu pro Českou 
republiku v Koclířově proto sjely stovky poutníků a ctitelů 
Panny Marie, aby kulaté jubileum všichni společně oslavili. 

Do Koclířova zavítal i královéhradecký biskup Jan Vokál, 
který dopoledne sloužil mši svatou. Odpolední program 
nabídl účastníkům slavnosti formační program, besedu 
a koncert. 

Foto 6x Tomáš Kubelka. Více na www.bihk.cz.



Misĳ ní den v Chocni nabídne obřad 

přĳ ímání nových členů do Papežského 

misĳ ního díla dětí

Římskokatolická farnost v Choc-
ni ve  spolupráci s  Papežskými 
misijními díly pořádají tradiční 
akci spojenou s podporou misií. 
Zvou vás totiž na Misijní den 2015 
aneb Setkání dětí nejen z Misij-
ních klubek. Akce se uskuteční 
v sobotu 3. října v Chocni. 

Choceňský misijní den nabídne program jak pro děti, tak 
i pro dospělé. Začne v 10.00 hodin v kostele sv. Františka 
Serafínského a pokračovat bude na farní zahradě. V 15.00 
hodin vyvrcholí mší svatou, při které se uskuteční obřad 
přijetí dětí do Papežského misijního díla dětí.
A na co se můžete dále těšit? Na vyprávění a promítání  
snímků o misiích na Filipínách, který připravili ná-
rodní ředitel Papežských misijní děl v České republice 
Leoš Halbrštát a kameraman Martin J. Rýznar. Milovní-
ci hudby ocení koncert kapel Smile Black a Pop-Rock 
z Letohradu. Chybět nebudou ani výtvarné dílny, hry, 
zpívání, divadélko Misijního klubka Choceň, liturgický 
tanec či misijní výstava
Přivezte s sebou i vaše výrobky na Misijní jarmark. Vý-
těžek akce podpoří projekty Papežských misijních děl 
na Filipínách.

Bronislava Halbrštátová
Více informací naleznete na www.missio.cz.

Zdroj jednoty eucharistie – 
blahoslavený Vasil Hopko

Blahoslavený biskup Vasil Hopko je vzorem živé víry. 
Narodil se 21. dubna 1904 v Hrabském. Dětství prožil 
u svého strýce řeckokatolického kněze v Olšavici. Ro-
diče byli chudí rolníci. Otce mu zabil blesk a matka 
odešla za prací do USA. Po skončení gymnázia odešel 
studovat teologii do Prešova. Z rukou biskupa Gojdiče 
přijal v roce 1929 kněžské svěcení a byl poslán do Prahy, 
kde založil první řeckokatolickou farnost. Zakládal 
spolky pro mládež, vysokoškoláky a mladé pracující 
dívky. Za  svoji činnost v  Praze dostal od  papeže Pia 
XI. titul Monsignor. Od roku 1936 se stává spirituálem 
bohoslovců v Prešově. V květnu 1947 se stává prvním po-
mocným biskupem v Prešově. Po skončení Prešovského 
soboru, kde došlo ke zrušení řeckokatolické církve, byl 
zatčen, vězněn a odsouzen. Propuštěn byl v roce 1964, 
ale poslán do vyhnanství do Oseku, kde žil s naším 
biskupem Karlem Otčenáškem. Toto období je pojilo 
velkým přátelstvím. Po obnově řeckokatolické církve 
se v roce 1969 vrátil do Prešova a získal státní souhlas 
s výkonem funkce prešovského světícího biskupa. Jeho 
zdraví bylo velice podlomené tvrdým vězením, fyzic-
kým nátlakem, nedostatkem stravy, zimou a nedosta-
tečnou lékařskou péčí.
Otec biskup zemřel v Prešově 23. července 1976, na jeho 
pohřeb přijel i jeho přítel Karel Otčenášek, ale nedostal 
státní souhlas ani k pohřebním obřadům. Diecézní proces 
blahořečení začal v roce 1986 v USA. Za blahoslaveného 
byl sv. Janem Pavlem II. prohlášen 14. září 2003 v Bratislavě.   
Blahoslavený biskup je pro nás vzorem modlitby před 
eucharistií. Eucharistii pokládal za největší bohatství. 
Byl velkým ctitelem Božského srdce a mužem střelné 
modlitby.

Petr Čapek
Více informací naleznete na adrese: www.exarchat.czFo
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Hoješín u Seče
•  4. 9., 2. 10. v 19.00 – První pátek
•  18. – 20. 9. – Duchovní setkání pro děvčata 12 až 17 let
•  25. – 27. 9. – Víkend pro seniory
•  2. – 4. 10. – Víkend pro tatínky s dětmi
•  9. – 11. 10. – Víkend pro chlapce 7 až 14 let

 www.hojesin.signaly.cz

Hradec Králové

•  19. 9. v 9.00 – Diecézní katechetické setkání

•  19. 9. v 9.00 – Diecézní ministrantské setkání, 

přihlašování do 12. 9., více na ministranti.bihk.cz 

KATEDRÁLA SVATÉHO DUCHA
•  12. 9. v 9.30 – Kněžské svěcení, biskup Jan a Josef

 Více na www.bihk.cz

SALAŠ
•  16., 23. 9. v 19.30 – Studentská mše svatá, kostel 

Nanebevzetí Panny Marie

•  30. 9. v 19.30 – Slavnostní zahájení nového 

akademického roku, kostel Nanebevzetí Panny Marie

 Více na www.salas.hk, 603�722�640

NOVÉ ADALBERTIUM
•  14. 9. – 7. 12. – Kurz ALFA (vždy v pondělí od 18.30, 

www.alfahk.webnode.cz)

•  2. 10. – Diecézní den NEK

KMC SEDMIKRÁSKA
•  8. 9. v 9.00 – Den otevřených dveří
•  9. 9. v 16.00 – Libanon – putování zemí cedrů a bílých 

hor, pásmo P. Jana Linharta o cestě do Bejrútu, 
starověkého Byblosu a Baalbeku, biblického Tyru 
a Sidónu

•  20. 9. – Putování za pokladem – Krtkova 
dobrodružství, na start u Rotundy lze přijít kdykoliv 
od 15.00 do 16.00 hodin 

•  23. 9. v 16.00 – Sourozenecké konstelace dle Kevina 
Lehmana, přednáška  Petry Čechové – Žákové

•  24. 9. v 10.00 – Rodinná zahrada (balkon) 

na podzim, setkání s Gražynou Duintjer Tebbens 

Novotnou

Více na www.sedmikraskahk.cz, sedmikraskahk@volny.cz

Černilov
•  3. 9. v 18.00 – Zpátky ke kořenům Afrika, Jižní Amerika

Hlinsko
Festival Setkání Hlinsko 

•  6. 9. ve 14.00 – Vernisáž výstavy obrazů Markéty 
Adámkové, Centrum Jana XXIII.

•  20. 9. v 15.00 – Koncert kytaristy P. Saidla a houslisty 
B. Matouška, kostel Narození Panny Marie

Rokole

•  13. 9. – Poutní slavnost Panny Marie, mše svatá 
v 10.30 a v 15.00

Polná

•  13. 9. – Mrkvancová pouť, poutní mše svaté  
v děkanském chrámu Nanebevzetí Panny Marie  
v 7.00, 8.15 a 10.30 (celebruje biskup Jan Vokál)

Želiv

• 16. 9. – 20. 9. – Za zdmi kláštera

Dolní Čermná
Pouť v kostele Narození Panny Marie na Mariánské Hoře
•  12. 9. v 19.00 – mše svatá, ve 20.00 – modlitba 

křížové cesty
•  13. 9. v 7.30, 10.00 a 16.00 – mše svatá, v 15.00 – 

modlitba křížové cesty

Černilov

• 22. 9. v 19.30 – Příroda a indiáni v západní Kanadě

Železný Brod

• 23. 9. v 18.15 – Boj se zlem, aula Sklářské školy, 
přednáší Radim Pulec

Rychnov nad Kněžnou

• 23. 9. v 17.00 – Eutanázie Ano/Ne, salónek Pelclova 
divadla, přednáší Jaromír Matějek 
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Choceň

•  3. 10. v 10.00 – Misijní den, kostel sv. Františka 

Serafínského

Janské Lázně

MARIANUM
•  1. – 4. 10. – Manželské setkání seniorů

•  5. – 8. 10. – Duchovní obnova pro seniory a osamělé 
seniory s P. Janem Rybářem SJ

•  13. – 15. 10. – Zájezd na Šumavu a do Srní
 Více na www.dcshk.cz, dcs@bihk.cz

Špindlerův Mlýn

STŘEDISKO ELJON
•  21. 9. – 24. 9. – Setkání zdravotníků, lektor Marie Svatošová

•  22. 10. – 25. 10. – Duchovní obnova pro manžele, lektor 

P. Karel Moravec

 Více na info@eljon.cz
Stará Boleslav

•  26. 9. – 28. 9. – Národní svatováclavská pouť
 Více na www.staraboleslav.com

Němčice

•  1. 10. v 19.00 – Pravidelná modlitba růžence, kaple 
sv. Martina

Jilemnice

•  4. 10. v 9.00 – Posvícení u sv. Vavřince 

Dřízna

•  4. 10. v 14.30 – Poutní mše svatá 

Deštné v Orlických horách

DCŽM VESMÍR
•  1. 10. – Animátorský kurz, tříletý cyklus formačně-

vzdělávacího programu pro mládež ve věku 16 až 25 
let, přihlášky do 30. 9. na dcm@bihk.cz  

Dřízna

•  4. 10. v 14.30 – Poutní mše svatá 

Chlumek v Luži

•  13. 9. – III. chlumecká pouť (Narození), mše sv. v 8.00 
P. Josef Hubálek a v 9.30 P. Tomáš Petráček, v 10.45 
přednáška Tomáše Petráčka – Uzlové body českých 
duchovních dějin, ve 14.30 sv. požehnání, chrám 
Panny Marie Pomocné

•  28. 9. v 9.30 – Svatováclavská pouť, chrám Pann 
Marie Pomocné

 Více na www.chlumek.net

Číhošť

•  12. 9. v 8.45 – Smírná pobožnost, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie 

•  10. 10 v 14.30 – Poutní mše svatá 

Slatiňany

•  12. 9. v 9.30 – Modlitby za kněžská a řeholní 
povolání, klášterní kaple
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Kutná Hora

•  září – Prezentace oprav a výstava nálezů z makovice  
severní věže

 denně od 10.00 do 17.00, kostel sv. Jakuba

•  6. 9. – 10. 10. – Mezi řádkami budu nalezena
 výstava sochařky a malířky Aleny Dědicové, kaple 

Božího těla, instalace věnována sv. Václavu

•  1. 10. – 10. 12. – Kurzy Alfa
 každý čtvrtek od 19.00 do 21.30, v prostorách budovy 

arciděkanství, katerina.grenarova@khfarnost.cz
 

•  25. 9. v 19.30 – Koncert Štěpána Raka 
 chrám svaté Barbory 

Malé Svatoňovice

•  3. 10. v 9.30 – Poutní mše svatá za nová duchovní 
povolání 

 kostel Sedmi radostí Panny Marie
 po mši svaté možnost uctít sošku Sedmibolestné 

Panny Marie



JABOK
Vyšší odborná škola sociálně 
pedagogická a teologická
Centrum dalšího vzdělávání nabízí:

PRACOVNÍK V SOCIÁLNÍCH SLUŹBÁCH
kvalifi kační kurz (200 hodin, z toho 50 hodin praxe)
varianta dálková (14. 10. 2015 - 1. 6. 2016, středy a soboty)
varianta intenzivní (2. - 30. 11. 2015, pracovní dny)

KURZY DALŠÍHO VZDĚLÁVÁNÍ PRO PEDAGOGICKÉ PRA-
COVNÍKY, SOCIÁLNÍ PRACOVNÍKY ALE I PRO VEŘEJNOST:
Grantování – projektový management

(24 hodin výuka + 24 hodin samostatná práce s vedením 

lektora, 16. 9. – 2. 12. 2015, středy večer)

Etika a etická výchova pro výuku na základní škole

(7 hodin, 18. 9. 2015)

Úvod do zahradní terapie

(8 hodin, 22. 9. 2015)

Reminiscence - využití vzpomínek při práci se seniory

(7 hodin, 3. 10. 2015)

Specifi cké přístupy k osobám s mentálním postižením

(16 hodin, 9. a 10. 10. 2015)

Základy mediace pro sociální pracovníky

(7 hodin, 16. 10. 2015)

Muzikoterapie pro celostní rozvoj

(24 hodin, 17. 10. - 5. 12. 2015, 4x sobota)

Základy křesťanské etiky a mravnosti (14 hodin, 14. 11. 

a 12. 12. 2015)

Práce s vinou a smířením v pomáhajících profesích (14 

hodin, 19. a 20. 11. 2015)

KONTAKT
Kompletní přehled našich kurzů a bližší informace naleznete 
na www.jabok.cz v sekci Kurzy CDV, kde je možné se i přihlásit. 
Info též na tel.: 603 330 793 (Petra Adámková).

Úmysly Apoštolátu modlitby

Všeobecný úmysl: Aby rostly příležitosti pro 
vzdělávání a práci pro všechny mladé lidi.

Misijní úmysl: Za katechety, aby jejich život byl 
v souladu s vírou, kterou hlásají, a tak o ní věrohodně 
svědčili druhým. 

Národní úmysl: Aby všichni lidé poznali Kristovu 
lásku, která přesahuje každé poznání.

Celodiecézní kostelní sbírka

20. září 2015 – Na církevní školství
Sbírka na podporu církevního školství v královéhradecké 
diecézi. Naše diecéze má 8 církevních škol a školských za-
řízení. Navštěvuje je více než 1400 žáků a studentů, z nichž 
většina nepochází z křesťanských rodin. Podporu církevní-
ho školství můžete vyjádřit fi nančním příspěvkem do sbír-
ky, propagací církevních škol ve vašem okolí a modlitbou.

Osobní oznámení

JMENOVÁNÍ A USTANOVENÍ
•   P. David Vopřada, Dr. – diecézní kněz působící 

v Pražské arcidiecézi od 1. 6. 2015 sídelním 
kanovníkem Královské kolegiátní kapituly   
sv. Petra a Pavla na Vyšehradě

REZIGNACE
•  Mgr. Petr Stejskal – děkan Rychnov nad Kněžnou, 

pověřený výkonem funkce okrskového vikáře 
vikariátu Rychnov nad Kněžnou, k 15. 6. 2015 diecézní 
biskup přijal rezignaci na výkon funkce okrskového 
vikáře, ostatní jmenování a ustanovení zůstávají 
v platnosti

VÝROČÍ NAROZENÍ
•  8. 9. – 45 let – ThMgr. Artur Kamil Różański, 

administrátor v Solnici 

•  26. 9. – 88 let – Ing. Josef Novák, kněz Apoštolského 
exarchátu, bydlí ve farnosti Hradec Králové I

ÚMRTÍ
•  17. 6. – František Bureš – kněz – důchodce, zemřel 

v Kněžském domově sv. Václava ve Staré Boleslavi, 

pohřben 23. 7. v Týništi nad Orlicí 

•  31. 7. – Jaroslav Horník, SDB – kněz – důchodce, 

pohřben 5. 8. v Opatově

VÝROČÍ KNĚŽSKÉHO SVĚCENÍ
•  23. 9. – 20 let – ThLic. Ing. Jiří Heblt, okrskový vikář 

a arciděkan v Chrudimi

•  23. 9. – 20 let – Mgr. Ing. Stanislav Jílek, děkan 
v Černilově

•  24. 9. – 10 let – Mgr. Jindřich Tluka, administrátor 
v Novém Hrádku

•  24. 9. – 10 let – Doc. PhDr. Tomáš Petráček, Ph.D., Th.D., 
sídelní kanovník Kolegiátní kapituly Všech svatých 
na Hradě Pražském, kaplan akademické obce a farní 
vikář v Hradci Králové I při kostele Panny Marie

•  29. 9. – 15 let – ThLic. Jarosław Furtan, administrátor 
v Českém Meziříčí

•  30. 9. – 53 let – P. Ing. František Sal. Stanislav Stařík, 
SDB, bydlí ve farnosti Přibyslav

VÝROČÍ JÁHENSKÉHO SVĚCENÍ
•  25. 9. – 10 let – Mgr. Ing. Čeněk Strašík, trvalý jáhen 

ustanovený ke službě v Jičíně
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Projekt Adopce na dálku, který zahá-

jila Diecézní charita Hradec Králové 

spolu s  indickými partnery v  roce 

2000, dává chudým dětem z Karnataky 

šanci na lepší budoucnost. Díky pomo-

ci našich dárců získalo za uplynulých 

15 let vzdělání již přes 5500 chlapců 

a dívek. Mnohým se splnil jejich ži-

votní sen. Stali se učiteli, ošetřovatel-

kami nebo elektrotechniky a někteří 

ještě studují. Jedním z nich je i Daniel 

z diecéze Bangalore. Bez pomoci dárce 

by tento syn pastevců dobytka neměl 

ani základní vzdělání. Dnes studuje 

na kněze, doučuje děti a také pomáhá 

v domově pro seniory nebo v centru 

pro nemocné rakovinou.

Mé jméno je Daniel a narodil jsem se 

před dvaceti lety v domku z kame-

ní a písku na jednom malém městě, 

kde nebyla nemocnice ani zastávka 

autobusu. Rodiče bohužel nikdy ne-

chodili do  školy. Jsou negramotní 

a neumí se ani podepsat. Otec od dět-

ství pásl krávy a buvoly, maminka 

mu pomáhala s jejich krmením a můj 

starší bratr přestal ve čtrnácti chodit 

do školy, aby jim byl k ruce. 

Žili jsme v  žalostných podmín-

kách a v období dešťů nám zatékalo 

do domu. Tatínek chtěl postavit nový, 

a tak prodal pár krav a buvolů, aby 

na  to měl dost rupií. Jenže stavitel 

ho podvedl, dům nedodělal a zmizel 

i s penězi. Spoustu let jsme pak přeží-

vali v nedostavěném domku a vedlo 

se nám čím dál hůř. 

V šesti letech jsem nastoupil do stát-

ní školy, kam jsem chodil každý den 

dva kilometry pěšky. Ale škola ne-

byla moc dobrá, nenaučili nás po-

řádně číst ani psát anglicky. Neměl 

jsem žádné učebnice ani uniformu, 

a když mi bylo deset, rodina mě po-

žádala, abych přestal chodit do školy, 

protože moje školné už bylo vyčer-

pané. Bylo to o letních prázdninách, 

a tak jsem začal s otcem pást krávy. 

Když jsem pak potkával děti, jak jdou 

do školy, bylo mi to líto. Myslel jsem, 

že já už nikdy nebudu studovat, že se 

nikdy nenaučím anglicky ani nebudu 

pracovat třeba v továrně. 

Díky Bohu jsem ale získal fi nanční pod-

poru na studium v rámci projektu Adop-

ce na dálku, a to mi nadobro změnilo 

život. Začal jsem chodit do soukromé 

školy s výukou angličtiny, ale musel 

jsem zabrat, protože jsem anglicky 

moc neuměl. Nakonec jsem to ale 

všechno dohnal. Bydlel jsem na stu-

dentské koleji, kde bylo ubytováno 

i hodně kněží a sester. Když jsem viděl, 

jak žijí a slouží druhým, chtěl jsem se 

také stát knězem a pomáhat chudým 

dětem a potřebným. 

Školu jsem zakončil s výborným pro-

spěchem, zvlášť z angličtiny. Měl jsem 

z toho velkou radost a rozhodl jsem se 

jít do semináře. Studovat na kněze byl 

můj sen a dnes už mám tři roky za se-

bou. Pomáhám také v domově pro se-

niory a v centru pro nemocné rako-

vinou. Ve farnosti učím náboženství 

a doučuji děti v misijním středisku. 

Díky projektu Adopce na dálku® a své-

mu dárci mohu studovat a sloužit dru-

hým. Splnil se mi sen, v který jsem 

ani nedoufal. Až jednou budu kně-

zem, chci pomáhat chudým dětem, 

jako jsem byl já. Děkuji mnohokrát 

za pomoc a podporu.

Daniel /Bangalore – Karnataka, 2015/

ZAPOJTE SE DO ADOPCE 

NA DÁLKU – každé vzdělané 

dítě pomůže celé chudé 

indické rodině i vesnici. 

Kontaktujte nás: Adopce 

na dálku® – Diecézní charita 

Hradec Králové, adresa: 

Velké nám. 37, 500 01 Hradec 

Králové, tel.: 495 063 177 (135),                                  

email: adopce@hk.caritas.

cz. Více také na www.adopce.

hk.caritas.cz nebo facebooku: 

adopce.dchhk.cz. 

DĚKUJEME VŠEM DÁRCŮM, 

KTEŘÍ PŘINÁŠEJÍ SVĚTLO 

A NADĚJI DO ŽIVOTA 

CHUDÝCH DĚTÍ A RODIN 

V INDICKÉ KARNATACE. 

Budoucí kněz Daniel chce pomáhat chudým dětem

Daniel mnohokrát děkuje za podporu ve studiu svému dárci i koordinátorům Adopce na dálku. 
Foto: archiv Diecézní charity Hradec Králové

ZPRAVODAJ DIECÉZNÍ CHARITY HRADEC KRÁLOVÉ

9/2015




AKTUALITY
Dvě nové potravinové banky
Východní Čechy: Charity ve východních Čechách letos 
založily dvě nové potravinové banky. Jejich posláním je 
zabránit plýtvání potravinami a současně pomoci odstranit 
chudobu a hlad v kraji. Zakládajícími členy Potravinové 
banky Pardubice jsou Oblastní charity Nové Hrady u Skut-
če a Pardubice s hradeckou Diecézní charitou. Potravino-
vou banku Hradec Králové založily Oblastní charity Hradec 
Králové a Jičín spolu s Farní charitou Dvůr Králové n/L. 
Obě jsou součástí České federace potravinových bank. 

Potravinové banky získávají od dárců zemědělské přebyt-
ky, přebytky produkce potravinářského průmyslu nebo 
neprodejné, ale poživatelné potraviny (např. přebytky z jí-
delen a restaurací, příspěvky shromážděné při veřejných 
sbírkách v supermarketech, ve školách apod.) Banky také 
zajišťují jejich skladování a distribuci. Darované potraviny 
pak rozdávají potřebným – např. do zařízení pro osoby 
v krizi, pro mládež s hendikepem a pro lidi bez domova. 

Potravinové banky jsou závislé na darech. Přijímají nejen 
potraviny, ale i drobné spotřební zboží. Nová legislativa 
v ČR už umožňuje od prosince 2014 darování potravin bez 
nutného odvodu 15% DPH z prodejní ceny ve stanovených 
případech, jako je tomu v řadě jiných zemí. Potravinové 
banky uvítají také sponzory, kteří mohou nabídnout fi -
nanční nebo hmotné dary k zajištění provozu.

Obě banky se zapojí do Národní potravinové sbírky, kte-
rá letos proběhne 21. 11. Při této celostátní akci pomáhají 
dobrovolníci i zaměstnanci Charit. Darované potraviny 
putují také potřebným do charitních zařízení. Více na www.

potravinovabanka.cz a www.potravinypomahaji.cz.

Jana Karasová

Havlíčkobrodská Charita otevírá 
Šatník v Humpolci
Humpolec:  V pondělí 21. září v 10.00 hodin Oblastní charita 

Havlíčkův Brod slavnostně otevře nový Šatník v Humpolci 

v Máchově ul. 1607. Účast přislíbili také Mons. Josef Suchár, 

prezident Diecézní charity HK, a Mgr. et Bc. Petr Krčál, 

radní Kraje Vysočina. Poté proběhne Den otevřených dveří 

ve všech charitních službách ve Školní ulici čp. 730. Své 

dveře otevřou veřejnosti Astra - denní centrum pro seniory, 

Charitní pečovatelská služba a Byty sociální rehabilitace. 

Akce se uskuteční v rámci Dne Charity a Veletrhu sociál-

ních služeb města. Více na www.hb.charita.cz. 

Hana Fikarová

Novinky z Petrklíče
Ledeč nad Sázavou: Denní stacionář Petrklíč, který v Ledči 

nad Sázavou provozuje Oblastní charita Havlíčkův Brod, 

navštěvují nově také senioři. Stále častěji se na nás totiž 

obracejí rodiny, které pečují o rodiče a blízké v seniorském 

věku. Nechtějí je dát do domova důchodců ani nechat doma 

samotné, když musí do práce. V červenci proto změnilo 

zařízení i svůj název na Centrum sociálních služeb Petrklíč. 

Seniorům nabízí stejné služby jako dosavadním klientům 

s mentálním a kombinovaným postižením, které jsou pro 

odlišnost obou skupin poskytovány odděleně. 

Spokojení klienti i zaměstnanci si chválí nové bezbariérové 

prostory na Barborce 1324, do kterých se Petrklíč přestěhoval 

před půl rokem. Centrum nabízí široké spektrum služeb, jako 

jsou rehabilitační cvičení a masáže, snoezelen, bublinková 

koupel, venkovní bazén, jízda na koních, výtvarné techni-

ky, zájmové vaření, zahradničení atd. Petrklíč pořádá pro 

klienty také výlety a vícedenní pobyty. V červnu se vydali 

například na pětidenní pobyt v kempu v Soběšíně na Sá-

zavě, který díky profesionální péči zvládli i ležící klienti. 

Více na www.hk.charita.cz.

Hana Fikarová

Den Charity 2015
Královéhradecká diecéze: Letos na podzim se v naší diecézi 

opět zapojíme do celostátní akce Den Charity. Kampaň po-

řádá Charita ČR u příležitosti svátku sv. Vincence z Pauly 

(27. září), který je patronem charitních zařízení. V době 

tohoto svátku Charity pořádají různé akce pro širokou 

veřejnost, kde prezentují své služby - dny otevřených dveří, 

výstavy, koncerty, divadlo, soutěže i další zajímavý program 

pro děti a dospělé. Pozvánky najdete v rubrice Kalendář 

nebo na www.hk.caritas.cz.
Jana Karasová
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Červnový pobyt s klienty Petrklíče v Soběšíně na Sázavě. Foto: archiv 
Oblastní charity Havlíčkův Brod

Svatoanenské slavnosti v Žirči: slavnostní přestřižení pásky uvedlo 
do provozu bezbariérovou cestu z Domova sv. Josefa do parku. Foto: 
archiv Oblastní charity Červený Kostelec
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Svatoanenské slavnosti vynesly sto 
čtyřicet tisíc korun
Žireč: V sobotu 25. července se areál Domova sv. Josefa již 

počtrnácté proměnil v kulturní dějiště pro širokou veřejnost, 

aby se stal hostitelem návštěvníků Svatoanenských zahrad-

ních slavností bez bariér. Z výtěžku, který překročil 140 tisíc 

korun, bude pořízeno transportní zařízení do nových pokojů 

pro nemocné nevyléčitelnou roztroušenou sklerózou.

Slavnosti zahájila poutní mše svatá v kostele sv. Anny za účas-

ti biskupa Jana Vokála s hudebním doprovodem Krkonoš-

ského Collegia a gambového consortia FAGVS. Poté se stal 

centrem dění nově zrestaurovaný oltář sv. Rosalie v kapli, 

který hostům přiblížili autoři ak. malířka Hana Vítová a Jan 

Mach. Projekt byl fi nancován z Královéhradeckého kraje. Dále 

byla slavnostním přestřižením pásky uvedena do provozu 

bezbariérová cesta z Domova do parku. Na její vydláždění 

přispěly Nadační fond Slunce pro všechny, Nadace Občanské-

ho fóra a Benefi ční večer pro Josefa. Biskup Jan Vokál nové 

prostranství posvětil a poté začal pestrý program v celém 

areálu včetně možnosti komentované prohlídky bylinkové 

zahrady, kostela i Domova. Po celý den probíhal jarmark li-

dových řemesel a chráněných dílen.

Akci fi nančně podpořilo Město Dvůr Králové nad Labem 

a Královéhradecký kraj i ostatní dárci, projekt Švýcarsko-čes-

ké spolupráce, Nadace Divoké husy zdvojnásobila výtěžek 

akce. Záštitu svou osobní přítomností nad slavnostmi převzal 

Pavel Bělobrádek, místopředseda vlády a předseda KDU-ČSL. 

Více také na www.domovsvatehojosefa.cz.

Jitka Holcová

Charita z Pardubic uspěla v celostátní 
soutěži
Pardubice: Paní Dita Valachová, dobrovolnice Oblastní cha-

rity Pardubice, získala v červnu hlavní cenu ve fotosoutěži 

Hrdinové sociálních služeb, kterou uspořádala Charita ČR 

ke Světovému dni sociální práce. Do soutěže přihlásila dvě 

své fotografi e, které pořídila v Charitních odlehčovacích 

službách Červánky v Třebosicích u Pardubic. Začátkem 

roku paní Valachová obsadila také 2. místo ve  foto-

soutěži Můj svět s  jinými snímky z  Červánků, které 

pomáhají těm, kdo pečují o  seniora nebo o  osobu se 

zdravotním postižením či chronickým onemocněním. 

Více na www.pardubice.charita.cz. 

Vojtěch Homolka

Sestra Daisy pomáhá chudým v indické 
nemocnici v Lucknow
Hradec Králové: Sestra Daisy z Indie letos úspěšně ukončila 

studium na Lékařské fakultě Univerzity Karlovy v Hradci 

Králové a 16. 7. byla slavnostně promována v pražském Ka-

rolínu, kde jí byl udělen titul Medicinae Universae Doctor. 

Děkujeme všem, kteří sestru Daisy podporovali ve studiu 

medicíny v rámci projektu Adopce na dálku®. Díky podpoře 

dárců může pomáhat chudým lidem v indické nemocnici 

v Lucknow. Více také na www.adopce.hk.caritas.cz nebo 

na Facebooku a od července i na Twitt eru.

Jana Karasová

Obnova vybavení Respitní péče Jindra
Litomyšl: Senioři potřebují kvalitní služby stejně jako jiné 

věkové skupiny. Zvláštní pozornost je třeba věnovat těm, 

kteří jsou znevýhodněni v důsledku chronické nemoci. 

Pro potřeby rodin pečující dlouhodobě doma o své blízké 

a využívající úlevových služeb Farní charity Litomyšl jsme 

letos započali s obměnou vybavení střediska Respitní péče 

Jindra. Naším cílem je pořídit devět nových polohovacích 

lůžek včetně speciálních matrací a příslušenství. K realizaci 

záměru je potřeba celkem 415.350,- Kč. Velmi si vážíme fi -

nanční podpory od Výboru dobré vůle Nadace Olgy Havlové 

a Nadace KB, a.s. – Jistota. Nyní již zbývá 252.240,- Kč. Chce-

te-li se i vy připojit a pomoci, kontaktujte paní Soukupovou 

(730 551 107, fundraiser@lit.cz). Vaše pomoc má smysl! 
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Promoce sestry Daisy v pražském Karolinu. Foto: archiv Adopce na dálku, 
Diecézní charita Hradec Králové
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Oceněná fotografi e z Červánků dobrovolnice Oblastní charity Pardubice. 
Foto: Dita Valachová 




KALENDÁŘ NA ZÁŘÍ
Víkend s Bohem
3. 9. v 19.00 hodin, Divadlo J. K. Tyla Červený Kostelec. Be-

nefi ční divadelní představení pro Hospic Anežky České. Hrají 

M. Kubec, M. Ruml, F.  Kubec a další. Více na www.ochck.cz.

Výtvarné workshopy
8., 9. a 16. 9. vždy od 14.00 do 17 hodin, Integrační cent-
rum pro cizince Hradec Králové, Šafaříkova 666/9. Svou 

tvorbu představí a workshopy povedou ukrajinští uměl-

ci. Více na www.cizincihradec.cz. Projekt je financován 

z prostředků EU v rámci národního  programu Azylové-

ho, migračního a integračního fondu.

Den otevřených dveří v Domě pokojného 
stáří sv. Kryštofa
11. 9. od 13.30 hodin, DPS sv. Kryštofa Ústí nad Orlicí – Ker-
hartice, Sokolská 68. Na programu je prohlídka bytů a zázemí 

DPS, komentovaná procházka bylinkovou zahrádkou, pre-

zentace činnosti a od 14.30 hodin hraje kerhartická skupina 

Šedousbend. Pořádá Oblastní charita Ústí nad Orlicí ke Dni 

Charity. Více na www.uo.charita.cz. 

Divadlo a tanec v klubu Exit
25. 9. v 16.00 hodin, Exit Jičín, Na Jihu 553. Vystoupení 

klientů jičínského Exitu v rámci kampaně Týden nízkopra-

hových klubů pro děti a mládež. Návštěvníky čeká i malé 

překvapení. Více na www.jicin.charita.cz.

Běh pro hospic
26. 9. v 10.00 hodin, Červený Kostelec. 2. ročník dobročinné 

akce pro Hospic Anežky České za účasti atletických mis-

tryň Jarmily Kratochvílové a Ludmily Formanové. Přijďte 

si zasportovat, na věku nezáleží. Start na Háčku, prezentace 

v 8.30 hodin Více na www.behprohospic.cz.

Putovní výstava fotografi í MY 
1. - 30. 9., Knihovna V. Čtvrtka Jičín. Unikátní fotoprojekt 

o charitě a naději talentované studentky a dobrovolnice 

Valentýny Šatrové.  Více na www.jicin.charita.cz.

Výstava ukrajinského moderního umění
3. – 14. 9., Aldis Hradec Králové. 3. 9. ve 14.00 hodin vernisáž 

benefi ční výtvarné výstavy. Výtěžek bude věnován na podpo-

ru lidí postižených válečným konfl iktem na Ukrajině. Pořádá 

Integrační centrum pro cizince Diecézní charity HK s MKI 

Klíč v rámci Dnů ukrajinské kultury. Více na www.cizincihra-

dec.cz. Projekt je fi nancován z prostředků EU v rámci národ-

ního programu Azylového,  migračního a integračního fondu.

Příměstský tábor ala Život 
ve Středomoří
Integrační centrum pro cizince hradecké Diecézní charity uspo-

řádalo pro děti letní příměstský tábor á la Život ve Středomoří, 

který proběhl od 7. do 10. 7. ve spolupráci s organizací KURO 

Hradec Králové. Tábora se zúčastnilo 25 dětí z Ukrajiny, Sýrie, 

Kyrgyzstánu, Abcházie i ČR. Program a dozor zajišťovali ved-

le vedoucí tábora také dobrovolníci z Itálie a Španělska spolu 

s českým zkušeným animátorem. 

První den dopoledne byl na programu kuchařský workshop 

od Středozemního moře. Děti vyráběly z tamního ovoce a ze-

leniny chutné saláty i různá zvířátka. Parné odpoledne patřilo 

koupání a sportu na hradecké Flošně. Druhý den se soutěžilo 

v Grand Prix v areálu Stříbrného rybníku a děti se také učily jak 

poskytnout první pomoc. Další den se táborníci vydali za pozná-

ním cizokrajných zvířat do Zooparku ve Stěžerech a odpoledne 

se utkali ve vědomostních, jazykových a výtvarných soutěžích. 

Poslední den si kluci a holky užili divadelní hrátky na Stříbrném 

rybníce. V herecké průpravě se učili projevovat a rozeznávat 

emoce, sehrát scénky z různých oblastí, pracovat s mimikou 

a intonací hlasu. Všichni si také vyrobili svého maňáska pro lout-

kové divadlo, kterému přihlíželi i návštěvníci kempu. Závěr patřil 

táboráku, u kterého děti ze souboru Světáci zahrály jako dárek 

a poděkování animátorům divadelní představení O přátelství.

Na táboře se sešly děti různého věku a národností, které 

se brzy skamarádily při společném programu a z tábora 

si odnesly spoustu nových zážitků i poznatků. Více také 

na www.cizincihradec.cz.

Tento projekt je spolufi nancován z prostředků Evropského 

fondu pro integraci státních příslušníků třetích zemí.

Jana Karasová s přispěním V. Dobešové

Šikovné ruce pro hospic aneb lidé lidem 
Oblastní charita Červený Kostelec vyhlásila již 10. ročník 

soutěže o nejnápaditější vlastnoruční výrobek pro Hospic 

Anežky České. Své výrobky můžete přihlásit do soutěže až 

do 24. 9. Bližší informace najdete na www.hospic.cz. Vernisáž 

výstavy výrobků ze soutěže a slavnostní ocenění soutěžících 

se uskuteční v pátek 2. 10. v 17.00 hodin v prostorách Městské-

ho úřadu v Červeném Kostelci. Prodejní výstava darovaných 

ručně vyrobených předmětů od dětí i dospělých potrvá do 9. 

10. Výtěžek pomůže po dvaceti letech užívání vybavit pokoje 

pro pacienty v Hospici Anežky České novým nábytkem. 
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Výlet s dětmi do Zooparku ve Stěžerech. Foto: archiv Integračního centra 
pro cizince Diecézní charity Hradec Králové
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Ve školním roce 2015/2016 se na faře 
v Nížkově uskuteční tři víkendová se-
tkání pro ministranty. Program začne 
vždycky v pátek v 17.00 hodin a skon-
čí v sobotu po obědě, aby ministranti 
mohli v neděli sloužit u oltáře ve své 
farnosti (samozřejmě, že je možné 
po předchozí domluvě zůstat na faře 
do neděle). 

Cílem kurzu je prohloubení svého vzta-
hu k Panu Ježíši, kterému u oltáře slou-
žíme a pochopení liturgických symbolů.

Také ve spolupráci s biskupským cere-
monářem půjde o liturgickou přípravu 
k asistenci při liturgii v katedrále. Kurzy 
budou probíhat ve dvou věkových ka-
tegoriích. První je kurz pro mladší mi-
nistranty od 10 do 15 let a druhý je kurz 

XL pro ministranty od 16 let. Příspěvek 
na režii činí 250�Kč za víkend. 
Kurzy se uskuteční v následujících ter-
mínech.
Mladší ministranti: 

6. až 7. listopad 2015; 5. až 6. únor a 1. až 
2. duben 2016
Starší ministranti: 

27. až 28. listopad 2015; 4. až 5. březen 
a 6. až 7. květen 2016
Přihlášky (jméno, příjmení, věk a far-
nost) spolu s doporučením duchovního 
správce prosím posílejte do 26. září 2015 
buď v elektronické podobě do e-mailo-
vé schránky  f.foltan@email.cz, anebo 
na adresu P. Filip Foltán, Římskokatolická 
farnost, 592 12 Nížkov 10.

P. Filip

Chcete se zdokonalit ve službě u oltáře? 

Přihlaste se na formační kurz pro ministranty

P. Filip Foltán se 

představuje
Narodil jsem se v Partizánském na Slo-
vensku, kde jsem také v Novákach vystu-
doval gymnázium. Jako bohoslovec jsem 
ale už navštěvoval v letech 2005 až 2010 
Telogoickou fakultu v Praze. Po ukončení 
studia jsem získal jáhenské svěcení a pů-
sobil jsem v DCŽM Vesmír a v Červeném 
Kostelci. Dne 23. června 2012 jsem byl vy-
svěcen na kněze a stal jsem se farním vi-
kářem v Červeném Kostelci a pak v Kutné 
Hoře. v Tamním vikariátu jsme byl kapla-
nem pro mládež. Od letošního roku jsem 
duchovním správcem farnosti Nížkov.

30  
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Milí ministranti,

od letošního září se budeme společně setkávat i na strán-
kách našeho diecézního časopisu. Bude zde prostor pro 
malé zamyšlení k danému měsíci, pozvánka na případné 
akce pro ministranty, postřehy z uskutečněných akcí, či za-
jímavost z kostelů, či liturgických prostor naší diecéze. Pro-
tože Adalbert má nejmenším věnovanou stranu Bertík, my 
se zde budeme věnovat starším klukům, pro které mohou 
být informace na této straně inspirací pro ministrantskou 
schůzku ve své farnosti.

Od letošního dubna mě otec biskup Jan pověřil, abych se 
o vás staral, tak se o to pokusím. Rád ale přivítám i vaše 
připomínky, dotazy, prostě všechno, co by vás mohlo za-
jímat, či trápit a budu se snažit na to odpovědět, anebo 
zprostředkovat regulérní odpověď. Dotazy, připomínky 
pište na f.foltan@email.cz. Kdyby někdo starší 16ti let chtěl 
s pastoraci ministrantů pomoci, ať se také ozve. Jak se 
dozvíte za chvíli, bude moře možností, jak být nápomocen. 

První velké setkání ministrantů a ministrantek bude 19. září 
2015 v Hradci Králové (bližší info najdete v samostatném 
článku).

Další novinkou v tomto roce bude prostor pro nás 
na diecézním webu (www.bihk.cz). Bude se jednat o in-
spiraci pro vaše setkání ve farnosti. Protože v mých 
předcházejících farnostech jsme se setkávali s minist-
ranty jednou měsíčně, bude zde návrh na jedno setkání 
s konkrétním tématem, nad kterým se budeme zamýšlet 
na stránkách Adalberta. Tato forma začne od října 2015. 

Poslední věc, ke které vás chci pozvat v tomto roce, je 
pilotní kurz pro ministranty, resp. ministrantská formace. 

Byl bych rád, kdybychom se celá diecéze spojili také 
v modlitbě za vás i za sebe navzájem, protože být mi-
nistrantem znamená, být Panu Ježíši nejblíže – a to je 
ohromná čest. 

Žehná vám P. Filip Foltán

Přĳ eďte na Diecézní ministrantské setkání do Hradce Králové

Foto: Libor H
avlík, jr.

V sobotu 19. září 2015 se v Hradci Krá-
lové uskuteční Diecézní ministrantské 
setkání, jehož tématem bude přiblížení 
starozákonních smluv jako předobra-
zů Smlouvy Nové a věčné. Chceme tak 
ministrantům přiblížit mott o Národního 
eucharistického kongresu.
Celodenní program začne v devět hodin 
v Církevním domově mládeže v Hradci 
Králové – Kuklenách u sester salesiánek 
v duchu hesla Poznáváme se vzájemně. 

Tři hodiny po poledni začne v katedrále 
Svatého Ducha mše svatá s diecézním 
biskupem Janem Vokálem a po ní za-
čne v  šestnáct hodin agapé spojené se 
společným fotografováním v zahradách 
biskupské rezidence.
Diecézní ministrantské setkání je zamě-
řeno na věkové skupiny od 7 do 18 let 
a je přístupné pro ministranty, ale také 
pro děvčata, která pomáhají v liturgic-
ké službě. Jídlo bude zajištěno farností 

Pražské předměstí. Z nádraží, jak vla-
kového, tak autobusového, budou mi-
nistranti přepravování MHD za pomoci 
pořadatelů.
V Novém Adalbertinu se současně 
uskuteční Diecézní setkání katechetů. 
Záměrně jsme obě setkání propojili, aby 
mohli ministranti přĳ et v co největším 
počtu a aby jejich doprovod plodně vy-
užil čas trávený v Hradci Králové.

P. Filip



Ahoj, holky a kluci,

je po prázdninách a začala nám 
opět škola. Není vám to líto? Mě 
tak trochu ano. Vždyť jsem se cho-
dil časo koupat, jezdil jsem s rodiči 
na výlety, s kamarády jsem byl na tá-
boře. Prostě jsem si prázdniny užil. 
Co vy? Měli jste, milí kamarádi, také 
pěkné prázdniny? Jaké zážitky jste 
prožili? 
Napište mi je mailem na adresu 
ikd@bihk.cz. A klidně pošlete i ně-
jaké fotečky.

A co jsem pro vás připravil v tomto 
čísle? Podíváme se na jeden farní 
tábor do Borové u Poličky a nově na-
jdete dvě stránky pro ty z vás, kteří 
chodíte ministrovat. Pravidelně je 
bude připravovat otec Filip Foltán. 
Přeji vám příjemný školní rozjezd a tě-
ším se na vaše mailíky.

Váš kamarád Bertík

Patnáct dětí a tři vedoucí z farností 
Holice, Vysoké Chvojno a Ostřetín se 
před koncem prázdnin vydalo na tý-
denní farní tábor v Borové u Poličky, 
tematicky zaměřený jako putováním se 
sv. Františkem. Cesta vlakem tam i zpět 
byla pro některé novým zážitkem, pro 
jiné běžnou záležitostí.

Po příjezdu do malebné vesničky jsme 
se ubytovali v domě pana Ridla, našeho 
hostitele, a mohli jsme společně začít 
užívat společných chvil. Děti jsme podle 
věku rozdělili do třech týmů – včelky, 
motýli a světlušky. Protože nám zpo-
čátku počasí vůbec nepřálo, hráli jsme 
různé společenské hry. Les, který byl 
hned vedle chaty, jsme mohli plně vy-
užívat až od čtvrtka. Děti v týmech spo-
lupracovaly a získávaly body do celotá-
borového hodnocení. Celodenní výlet 
do Toulovcových maštalí byl nejdelším 
turistickým záběrem. 

Každý den nám náš duchovní správce 
otec Filip Janák rozsvítil bohoslužbou, 
někdy konanou v domě a jindy v přírodě. 

Na závěr celého týdne se děti mohly 
těšit na večerní procházku a noční 
vigilii, odslouženou v nádherné kapli 
zdejší fary. 

Veronika Marková

Děti provázel na farním táboře      

v Borové u Poličky sv. František
ZÁŘIJOVÝ SVĚTEC

Svatý Václav
(asi 907 – 28. 9. 935)

Václav se narodil jako syn vládnoucího 
knížete z rodu Přemyslovců Vratisla-
va I. a jeho manželky Drahomíry. Vy-
chovávala ho babička svatá Ludmila 
a vzdělával se na Budči. Jako kníže, 
po porážce saským králem Jindřichem 
Ptáčníkem, dokázal zachovat suvere-
nitu českého státu a založil chrám sv. 
Víta, hlavní kostel knížectví. Byl zavraž-
děn ve Staré Boleslavi, sídle svého bra-
tra Boleslava, který díky tomu převzal 
vládu. Po smrti začal být Václav uctíván 
jako svatý pro svou zbožnost. Vlastno-
ručně prý pěstoval víno a obilí pro sva-
té přĳ ímání, pečoval o chudé, otroky 
a vězně, stavěl kostely, kácel šibenice 
a modly, a činil posmrtné zázraky. Sva-
tý Václav je prvním českým světcem,  
symbolem české státnosti a patronem 
České země, ale třeba i sládků a juná-
ků. Je jedním z nejoblíbenějších čes-
kých svatých. Vyobrazován bývá jako 
kníže na koni, s kopím či praporem, 
s orlicí nebo se dvěma anděly.

Foto: Veronika M
arková
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